
RIKSDAGENS PROTOKOLL.
1904. Första Kammaren. N:o 24.

Fredagen den 4 mars.

Kammaren sammanträdde kl. 2,30 e. m.

Justerades protokollet för den 26 nästlidne månad.

Vid föredragning af ett från Andra Kammaren ankommet pro
tokollsutdrag, n:o 139, med delgifning af nämnda kammares beslut 
öfver dess tillfälliga utskotts utlåtande n:o 4, i anledning af väckt 
motion om skrifvelse till Kungl. Maj:t angående utredning, huru 
afgifterna till allmänna fattigvården må kunna mellan kommunerna 
utjämnas, beslöt Första Kammaren hänvisa detta ärende till sitt 
tillfälliga utskott n:o 1.

Föredrogos, men bordlädes å nyo på flere ledamöters begäran 
statsutskottets den 2 innevarande mars bordlagda utlåtande n:o 10 
äfvensom lagutskottets samma dag bordlagda utlåtande n:o 23.

Justerades ett protokollsutdrag för denna dag, hvarefter kam
maren åtskildes kl. 2,40 e. m.

In fidem
A. v. Krusenstjerna.

Första Kammarens Prof. 1904. N:o 24. 1



N:o 24. 2 Lördagen den 5 Mars.

Lördagen den 5 mars.

Kammaren sammanträdde kl. 11 f. m.

Herr statsrådet von Friesen aflämnade Kungl. Maj:ts nådiga 
proposition till Riksdagen om anslag för restaurering af Heliga 
Trefaldighets församlings kyrka.

Justerades protokollet för den 27 nästlidne månad.

Anmäldes och bordlädes
statsutskottets utlåtanden:
n:o 9, angående regleringen af utgifterna under riksstatens 

åttonde hufvudtitel, innefattande anslagen till ecklesiastikdeparte
mentet; och

n:o 44, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående 
beviljande af vissa förmåner för enskilda järnvägsanläggningar; 
äfvensom

lagutskottets utlåtanden:
n:o 24, i anledning af väckt motion om förklaring af 11 § 

3 mom. i förordningen den 18 juni 1864 angående utvidgad närings
frihet ;

n:o 25, i anledning af väckta motioner angående särskilda 
lagbestämmelser i fråga om städers och därmed jämförliga sam
hällens rätt att upplåta mark till bebyggande; och

n:o 26, i anledning af väckta motioner angående inskränkning 
i ägostyckningsförfarandets tillämpning.

Föredrogs å nyo och företogs punktvis till afgörande stats
utskottets den 2 och 4 innevarande mars bordlagda utlåtande n:o 10, 
angående regleringen af utgifterna under riksstatens nionde hufvud
titel, innefattande anslagen till jordbruksdepartementet.

Punkterna 1—4.
Hvad utskottet hemställt bifölls.
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Punkten 5.
Kungi. Maj:t hade föreslagit Riksdagen
dels att, under villkor att den nu lediga förste fiskeriassistent- 

befattningeu med utgången af innevarande år och andre fiskeri- 
assistentbefattningen efter nuvarande innehafvarens af denna be
fattning afgång indroges, godkänna det i statsrådsprotokollet för 
jordbruksärenden den 12 januari 1904 intagna förslaget till stat 
för statens fiskeriadministration, äfvensom de villkor och förbehåll, 
som i statsrådsprotokollet föreslagits för åtnjutande af de i samma 
stat upptagna löneförmåner, samt medgifva ej mindre att, för till
sättande från och med år 1905 af två fiskeriintendentsbefattningar 
och från den tid, då den från anslaget till fiskerinäringens under
stöd till andre fiskeriassistenten nu utgående aflöning samt rese
kostnads- och traktamentsersättning upphörde att utgå, jämväl af 
den i staten upptagna fiskeriassistentbefattningen, äfvensom för an
ställande från och med år 1905 af två fiskeristipendiater och en 
fiskeriingenjör, måtte under anslagstafla »fiskerinäringens under
stöd» uppföras ett anslag med benämning »statens fiskeriadmi
nistration» till belopp af 16,000 kronor, än äfven att af detta anslag 
måtte, så länge nuvarande andre fiskeriassistenten i denna sin be
fattning kvarstode, användas till aflöning samt resekostnads- och 
traktamentsersättning åt honom högst 3,000 kronor, för år räknadt;

dels ock att, i följd af hvad sålunda föreslagits samt på grund 
af hvad i statsrådsprotokollet i öfrigt anförts, höja anslaget till 
fiskerinäringens understöd från 42,000 kronor till 66,000 kronor, 
eller med 24,000 kronor.

Utskottet hade på grund af hvad Kungl. Maj:t föreslagit och i 
öfrigt andragna skäl hemställt

»a) att Riksdagen må, under villkor att den nu lediga förste 
fiskeriassistentbefattningen med utgången af innevarande år och 
andre fiskeriassistentbefattningen efter nuvarande innehafvarens af 
denna befattning afgång indragas, godkänna

dels följande stat för statens fiskeriadministration:

Aflöning:

1 fiskeriintendent ...................
5 fiskeriintendenter ...............
1 fiskeriassistent ...................
2 fiskeristipendiater, arfvoden
1 fiskeriingenjör, arfvode.......

Lön
Tjänst-

görings-
penningar

Summa

2,500
32,500
1,800

1.500
7.500 
1,200

4.000 
20,000

3.000
3.000
2.000

Efter fem år kan 
|lönen höjas med 
(500 kronor och
1 efter tio år med 
i ytterligare 500 

kronor.

Summa aflöning kronor | 32,000

Angående 
åtgärder till 
fiskerinärin
gens befräm

jande.
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Angående dels följande villkor och förbehåll för åtnjutande af de i staten
åtgärder till upptagna löneförmåner, nämligen:
fiskermarin- att fiskeriintendent eller fiskeriassistent skall vara underkastad 
f>mSjandeim den vidsträcktare tjänstgöringsskyldighet eller jämkning i åligganden, 

(Forts.) som vid en möjligen inträdande förändrad organisation af fiskeri- 
administrationen eller eljest kan varda stadgad;

att med fiskeriintendents- eller fiskeriassistentsbefattning icke 
må förenas annan tjänst å rikets, Riksdagens eller kommuns stat, 
ej heller annan tjänstebefattning, med mindre den befinnes icke 
vara hinderlig för fullgörandet af tjänstgöringen vid fiskeriadmi- 
nistrationen;

att fiskeriintendent eller fiskeriassistent må uppbära tjänst- 
göringspenningar endast för den tid, han verkligen tjänstgjort; 
skolande för den tid, tjänsteinnehafvaren åtnjutit tjänstledighet, dessa 
aflöningsförmåner utgå till den, som tjänsten förrättat;

att den, som af sjukdom hindras att sin tjänst förrätta, äger 
uppbära hela lönen, men att den, som eljest undfår ledighet för 
svag hälsas vårdande, enskilda angelägenheter eller särskilda upp
drag, eller är från tjänstgöring afstängd eller ej kan densamma på 
grund af eljest förekommande lagligt tjänstehinder förrätta, kan 
förpliktas att under ledigheten, utöfver sina tjänstgöringspenningar, 
afstå så mycket af lönen, som för tjänstens förrättande erfordras 
eller eljest pröfvas skäligt;

att vid sjukdomsförfall för fiskeriintendent fiskeriassistenten 
skall vara skyldig att, om han förordnas att uppehålla fiskeriinten- 
dentsbefattning, densamma, mot åtnjutande af de för befattningen 
anslagna tjänstgöringspenningar, bestrida, dock ej längre än tre 
månader under ett år;

att, där höjning af lönen efter viss tids fortsatt innehafvande 
af tjänst i samma grad är medgifven, tidpunkten vid första förhöj
ningen bestämmes att inträda efter fem år, under villkor att inne- 
hafvaren mer än fyra år af denna tid själf med godt vitsord be- 
stridt sin egen eller på grund af förordnande annan statens tjänst, 
och för andra förhöjningen efter ytterligare fem år på samma villkor, 
under iakttagande, hvad hvarje af dessa förhöjningar angår, att den 
högre aflöningen ej får tillträdas förrän vid början af kalenderåret 
näst efter det, under hvilket den stadgade tjänsteåldern blifvit 
uppnådd;

att fiskeriintendent eller fiskeriassistent skall, då han uppnått 
65 lefnadsår och minst 35 tjänstår, vara förpliktad att med oaf
kortad lön såsom pension å allmänna indragningsstaten från tjänsten 
afgå, Kungl. Maj:t eller den myndighet, som äger afskedet utfärda, 
dock obetaget att låta med detsamma anstå, därest och så länge 
den pensionsberättigade pröfvas kunna i tjänsten på tillfredsställande 
sätt gagna det allmänna och kan finnas villig i densamma kvarstå; 
samt

att fiskeriintendent eller fiskeriassistent skall vara underkastad
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de förändrade bestämmelser i fråga om pension, som kunna varda 
stadgade;

samt medgifva ej mindre att, för tillsättande från och med år 
1905 af två fiskeriintendentsbefattningar och från den tid, då den 
från anslaget till fiskerinäringens understöd till andre fiskeriassistenten 
nu utgående aflöning samt resekostnads- och traktamentsersättning 
upphör att utgå, jämväl af den i staten upptagna fiskeriassistent
befattningen äfvensom för anställande från och med år 1905 af två 
fiskeristipendiater och en fiskeriingenjör, må under förevarande an- 
slagstitel uppföras ett anslag med benämning »statens fiskeriadmini- 
stration» till belopp af 16,000 kronor, än äfven att af detta anslag 
må, så länge nuvarande andre fiskeriassistenten i denna sin befatt
ning kvarstår, användas till aflöning samt resekostnads- och trakta
mentsersättning åt honom högst 3,000 kronor, för år räknadt; och 

b) att Riksdagen må, i följd af hvad under nästföregående 
moment föreslagits och på grund af hvad anförts samt under förut
sättning af bifall till hvad utskottet här nedan under punkt 29 
föreslår, höja anslaget till fiskerinäringens understöd från 42,000 
kronor till 60,000 kronor, eller med 18,000 kronor.»

Vid punkten hade afgifvits reservationer dels af herr Bohnstedt, 
hvilken dock ej angifvit sin mening, dels ock af herrar H. Andersson, 
N. Boström, G. Odqvist, D. Persson, A. Petersson, J. A. Sjö, N. 
Nilsson, C. J. ödman, O. Emthén och N. Svensson, hvilka på an- 
gifna skäl ansett, att utskottets hemställan bort hafva följande 
lydelse:

»a) att Riksdagen må, under villkor att den nu lediga förste 
fiskeriassistentbefattningen med utgången af innevarande år och 
andre fiskeriassistentbefattningen efter nuvarande innehafvarens af 
denna befattning afgång indragas, godkänna

dels följande stat för statens fiskeriadministration:

Aflöning:

1 fiskeriintendent ...................
5 flskeriintendenter ...............
1 fiskeriassistent ...................
2 fiskeristipendiater, arfvoden

Lön
Tjänst-

görings-
penningar

Summa

2,500
12,500
1,800

1.500
7.500 
1,200

4.000 
20,000

3.000 
3,000

Efter fem år kan 
| lönen höjas med 
1500 kronor och 
(efter tio år med 
' ytterligare 500 

kronor.

Summa aflöning kronor 30,000

Angående 
åtgärder till 
fiskerinärin
gens befräm

jande. 
(Forts.)
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Angående 
åtgärder till 
fiskerinärin
gens befräm

jande. 
(Forts.)

dels följande villkor etc. — — varda stadgade; 
samt medgifva ej mindre att för tillsättande från och med år 

1905 af två fiskeriintendentsbefattningar och från den tid, då den 
från anslaget till fiskerinäringens understöd till andre fiskeriassistenten 
nu utgående aflöning samt resekostnads- och traktamentsersättning 
upphör att utgå, jämväl af den i staten upptagna fiskeriassistent- 
befattningen, äfvensom för anställande från och med år 1905 af 
två fiskeristipendiater må under förevarande anslagstitel uppföras ett 
anslag med benämning »statens tiskeriadministration» till belopp af 
14,000 kronor, än äfven att af detta anslag må, så länge nuvarande 
andre fiskeriassistenten i denna sin befattning kvarstår, användas 
till aflöning samt resekostnads- och traktamentsersättning åt honom 
högst 3,000 kronor, för år räknadt; och

b) att Riksdagen må, i följd af hvad under nästföregående 
moment föreslagits och på grund af hvad anförts samt under förut
sättning af bifall till hvad utskottet här nedan under punkt 29:o) 
föreslår, höja anslaget till fiskerinäringens understöd från 42,000 
kronor till 58,000 kronor, eller med 16,000 kronor.»

Herr Boll ns te dt: 1902 aflat Riksdagen eu skrifvelse till
Kungl. Maj:t, däri Riksdagen gjorde en framställning om vidtagande 
af åtgärder för åstadkommande af en bättre fiskevård för östersjö- 
och sötvattensfisket. Resultatet af denna skrifvelse föreligger här i 
den kungl. propositionen.

Innan jag går vidare i frågan, torde det kanske vara skäl att 
omnämna, huru fiskeriadministrationen för närvarande är ordnad. 
För närvarande består fiskeriadministrationen af (förutom en fiskeri- 
inspektör), två fiskeriassistenter, en undervisare och en stipendiat 
och därjämte en fiskeriintendent särskildt för fisket i Bohuslän med 
en aflöning, förutom fiskeriinspektörens, af tillsammans 10,000 kronor 
plus ålderstillägg och reseersättningar. Enligt det kungl. förslaget 
är det nu meningen att få en stat, bestående (förutom en inspektör), 
af sex intendenter, en assistent, två stipendiater och en fiskeriingenjör, 
således tio personer i stället för de nuvarande fem, och det med en 
stat på 32,000 kronor utom ålderstillägg och reseersättningar. Af detta 
anslag är det till en början endast meningen nu begära 16,000 kronor 
för tillsättande af två intendenter, eu assistent, två stipendiater och 
en ingenjör.

Jag återgår till Riksdagens skrifvelse af år 1902, däri Riks
dagen skrifver, att fisket, som förut varit en särdeles god inkomst
källa, betydligt aftagit och att orsakerna därtill voro mångahanda. 
De äro först och främst den stegrade odlingen i landet och i sam
band därmed stående sänkningar och tappningar af sjöar och vatten
drag, så industriens utveckling och slutligen utsläppande af affalls- 
ämnen i vattnet.

Om jag då går till dessa skäl, så kan man ju icke säga annat, 
än att det är lyckligt, att landet vinner i odling, äfven om fisken
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därigenom får draga sig tillbaka, och jag tager för gifvet, att man oAngående 
anser det ännu lyckligare för oss, att industrien utvecklas, äfven 
om fisket därigenom skulle något minskas i våra alfvar och sjöar. Jgens fcfräm-

I skrifvelsen säges därjämte, att bristande tillsyn å efterlefnaden jande.
af de för fiskerinäringens vård befintliga föreskrifter synes vara en (Forts.)
mycket viktig orsak till att fisket gått tillbaka. Mine herrar, jag 
tror verkligen, att det är däri man får söka den egentliga anlednin
gen till att fisket har blifvit sämre, ty det är just tillsynen att, åt
minstone vid sötvattensfiske, icke s. k. roffiske begås — som är det 
viktigaste. Om man kunde bättre kontrollera detta, tror jag för 
min del, att man kunde vara rätt nöjd med den fiskeriadministration, 
som vi nu hafva, ty att nu skapa en stor stat af tjänstemän, de 
må nu vara aldrig så teoretiskt eller praktiskt bildade män, tror jag 
icke kommer att hjälpa upp själfva fisket, för så vidt man icke på 
samma gång vidtager åtgärder för kontroll af efterlefnaden af gäl
lande bestämmelser.

Emellertid har nu Riksdagen skrifvit och statsutskottet har ju 
förordat antagande af Kungl. Maj:ts förslag. Jag står ensam reservant 
mot alla mina kamrater i utskottet, hvarför med ett afslagsyrkande å 
detta betänkande, troligen föga vinnes och jag skall därför icke heller 
göra ett sådant yrkande, utan inskränka mig till att yrka bifall till 
reservanternas förslag. Det skiljer sig från det kungl. förslaget i 
det afseendet, att i stället för 10 nya tjänstemän föreslå reservan
terna att tillsätta 9, d. v. s. att indraga fiskeriingenjören. Det torde då 
vara skäl att se efter, hvad fiskeriingenjören skall göra enligt det kungl. 
förslaget. Denne fiskeriingenjör skall vara en särskildt inom ingenjörs- 
facket utbildad person för att tillhandagå med utarbetandet af för
slag och ritningar till inrättningar för fiskens framkomst i vatten
dragen, såsom laxtrappor, ålyngelledare in. m., äfvensom till anstalter 
till förekommande af fiskvattnens förorenande genom affall från 
fabriker och dylikt.

Ja, mine herrar, jag är verkligen rädd för den där herrn. Jag 
tror, att han egentligen kommer att förorsaka en mängd svårigheter 
och trassel utan att fiskerinäringen synnerligen upphjälpes, ty att 
fisket gått tillbaka i alfvar och vattendrag, torde icke väsentligen 
bero på fabriksanläggningarne. Hvad angår anläggande af lax
trappor, ålyngelledare och fiskdammar, så finnas redan sådana an
ordningar, och om deras konstruktion möjligen är i behof af för
bättring, torde man kunna antaga, att bland de 9 fiskeritjänste- 
männen skulle finnas någon, som vore så praktisk och duglig, att 
han kunde afhjälpa bristerna. Tillsättandet af en fiskeriingenjör 
synes mig således icke vara nödvändigt, åtminstone icke för när
varande. Skulle han framdeles däremot visa sig behöflig, är det 
icke värre än att hos Riksdagen begära anslag till en fiskeriingenjör.

Herrarne tycka kanhända, att jag går för långt i denna fråga, 
men då jag är en stor vän af industrien, vill jag icke förorda an
ställandet af eu person, hvars hufvuduppgift blefve att lägga svårig-

Lördagen den 5 Mars.
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„Angående heter i vägen för densamma; och då jag icke tror, att denna fiskeri- 
fiskcrinärin- ingenJör ska11 kunna göra stor nytta för fiskerinäringen, är det för 
gens befräm- ett godt skal att icke nu bevilja något anslag för honom. 

jande. Som sagdt, vid sötvattensfisket anser jag, att hufvudsaken är
(Forts.) att öfva kontroll öfver fiskrarne och se efter, att de sköta sig i

enlighet med gällande bestämmelser.
Hvad laxfisket i våra alfvar, beträffar, så tror jag, att flottningen 

i älfvarna förorenar vattnet, så att laxen icke trifves där, och dess
utom antager jag, att laxrommen mången gång bortföres af timmer, 
som passera älfvarna, hvarigenom laxfisket skadas, och torde fiskeri- 
ingenjören äfven häremot kunna föga uträtta.

Herr grefve och talman, jag ber att få yrka bifall till reser
vanternas förslag.

Herr Wijk: Med anledning af Riksdagens skrifvelse för ett par 
år sedan, har Kungl. Maj:ts förslag nu framkommit angående ord
nande af fiskeriadministrationen här i landet, och det går egentligen 
ut på att dela landet i sex distrikt, hvilket ju icke kan sägas vara 
någon idealindelning, emedan fiskeriintendenterna skola handhafva 
såväl saltsjöfisket som färskvattensfisket. Skulle dessa bägge fisken 
särskiljas, är det uppenbart, att det fick ordnas med ännu flera 
distrikt, och därigenom skulle man behöfva öka tjänstemännens antal. 
Man har till en början velat godkänna detta förslag, och i stats
utskottet var man så till vida enig, att man skilde sig endast därut- 
innan, att reservanterna ville inbespara 2,000 kronor — arfvodet till 
fiskeriingenjören. Nu tror jag, att denna person är ganska nödvändig 
att hafva. Det är uppenbart, att dessa fiskeriintendenter, som 
skola vara naturvetenskapligt bildade personer, icke kunna hafva 
kännedom och kunskap om, huru laxtrappor och ålyngelledningar 
m. m. skola anläggas. Det är af dessa skäl, som majoriteten i ut
skottet fasthållit vid Kungl. Maj:ts förslag, och jag skall för min 
del yrka bifall till detsamma.

Herr Nyström, Carl: Den förste talarens uppträdande var en 
välkommen anledning för oss fiskerinäringens vänner och i viss mån 
dess målsmän att gripa in för att försvara den af honom angripna 
punkten rörande fiskeriingenjören. Han var rädd för att det skulle 
blifva otillbörlig inblandning i fiskenas skötsel från den mannen, 
och att han särskildt skulle blifva besvärlig för de industriidkare, 
hvilkas rörelse medförde ett visst förorenande af vattnet. Men om 
jag läst det kungl. förslaget riktigt, har det lyckats på ett förvånande 
sätt undanröja dessa stötestenar, på hvilka så många på förhand 
tagit anstöt. Man har nämligen fruktat, att det skulle blifva för 
mycket obehöflig och ovälkommen inblandning i de enskildes eller 
länens hushållning från statsverkets sida -—- för mycket byråkrati 
och för mycket centralisering. Från Skaraborgs län har det inlagts 
en bestämd gensaga mot en sådan sakernas ordning. Det är gläd-
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jande att se, att man i förslaget fullständigt undvikit detta lyte, 
som vidhängde de förberedande resonemangen. Man kan icke 
säga annat än godt om förslaget som det nu är uppställdt med 
sina sakkunniga, som stå till förfogande för dem, som vilja begära 
deras hjälp. Och detta är det väsentliga i förslaget. Äfven den 
omtvistade fiskeriingenjören bör hafva denna ställning. Han skall 
finnas till hands för dem, som behöfva hans hjälp, men han skall 
icke i oträngdt mål lägga sig i själfstyrandet i afseende på fisket.

Hvad som vi i detta fall behöfva, hvad vi oupphörligt från 
början ropat efter, det är två saker, nämligen först mera pengar, 
dessa pengar, som vi anse oss kunna omsätta i en betydande fisk
kvantitet, som naturligtvis så väl behöfves både för konsumtionen 
inom landet och äfven för den mycket viktiga exporten. Detta 
gäller icke blott hafsfisket utan äfven i motsvarande grad insjöfisket, 
med ett ord: ökade penninganslag kunna användas till nyttiga och 
produktiva ändamål.

Men äfven behöfves det mer folk. De, som nu behöfva några 
råd, få stundom vänta länge nog, därför behöfves större personal. 
Nu bjudes i förslaget en utväg att skaffa nödig personal. Men så 
har man vändt sig mot den föreslagna fiskeriingenjören och sagt, 
att han skulle blifva dels besvärlig, dels onödig. Jag tror ingendera 
delen.

Hvad beträffar att han i oträngdt mål skulle lägga sig i 
industriidkarnes näringar, så framgår det af hela den ton, som 
genomgår författningen, att den icke vill veta af någon sådan in
blandning, utan det är på rekvisition han skall komma. Och det 
skall gudarna veta, att han blir rekvirerad tillräckligt ofta. Det 
finnes en massa industriidkare, som icke äro blinda för att deras 
rörelse åstadkommer skada för, ja i vissa fall förintelse af fisk
världen i grannskapet och som äro angelägna att få veta, om detta 
på något sätt kan förekommas. Och då skall han stå till förfogande, 
ty på egen hand kunna icke industriidkarne lösa detta problem. 
Kan något då åtgöras? Att döma af de mycket genomgripande 
åtgärderna i Tyskland kan det verkligen göras åtskilligt, som utan 
att skada industrien dock räddar fisket. För sådant skall han vara 
till hands, och där är han på sin rätta plats. Naturligtvis är det 
förorenandet af vattnet, som innebär den- största faran. Man tanke 
därvid på svafvelföreningar, svafvelsyra, på affall från pappers- 
fabriker, ja, till och med på den enkla sågspånen, som när den 
icke behandlats riktigt, ligger på bottnen som en steril massa, men 
som när den behandlas rätt icke gör någon skada. Allt detta skall 
han råda bot för. För eu stor del häraf kan han råda bot. Därför 
anser jag för min del, att detta förslag — under förutsättning att 
det icke i framtiden förses med allehanda farliga utväxter och sido- 
utskott, som föranleda otillbörliga ingrepp i fiskerierna — är obe
tingadt bra. Jag anser till och med att denna fiskeriingenjör är
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den bästa biten af steken. Det är icke eu funktion — nämligen 
den nu beskrifna — han skall hafva, utan minst tre.

Den andra är, att han skall tillse, att alla bestämmelser om 
fiskens framfart i vattendragen och öppenhållande af ådra för detta 
blifva följda. Det är en viktig sak och innefattar, att han dels 
skall hafva ögonen på kungsådran, dels äfven hjälpa till med an
ordnande af laxtrappor, ålledningar och dylikt. Det var den andra 
funktionen.

Om den tredje funktionen kan jag tala af egen, personlig, obe
haglig erfarenhet. Det gäller att biträda hjälpbehöfvande männi
skor, som varit tvungna att anlägga fiskodlingsanstalter på egen 
hand och icke förstå sig på att göra det. De blifva dåliga, dessa 
anläggningar och man får betala kännbara lärpengar för deras upp
hjälpande. Naturligtvis skulle man hafva sökt fiskeriingenjören, 
om det funnits någon; men det har icke funnits någon, och så har 
man fått göra saken så godt man kunnat på egen hand. Där 
skulle en fiskeriingenjör således vara på sin plats för att gifva råd 
och anvisningar i fråga om både plan och utförande.

I Skaraborgs län finnes så många dylika anläggningar, som 
behöfva hjälp, och det är sannerligen icke för mycket med en fiskeri
ingenjör, som kan hjälpa i dessa afseenden. Alltså, bevarande af 
vattnet mot förorenande, tillsyn öfver fiskens framfart i vatten
dragen och hjälp åt dem, som vilja gorå anläggningar, det är fiskeri- 
ingenjörens trenne funktioner, som hvar i sin mån äro tillräckliga 
att motivera anslaget. Och äfven andra uppgifter torde tillkomma.

Herr grefve och talman, jag hoppas, att det i kammarens pro
tokoll skall stå förvaradt det yttrande, jag här tillåtit mig göra. 
Jag hoppas, att man för framtiden skall undvika den fara, som 
ligger i för mycken centralisering och för mycket ingripande, och 
att äfven på detta område länssjälfständigheten skall bibehållas vid 
sin rätt.

Med denna påminnelse ber jag att på det ifrigaste få yrka 
bifall till hela förslaget, och icke minst till fiskeriingenjören.

Herr Pettersson, Fredrik: Den föregående talaren för
klarade, att fiskeriingenjören vore bästa biten af hela steken, och 
då anser jag, att vi icke böra taga bort honom, ty anrättningen är 
icke så aptitlig ändå, såsom Kungl. Maj:t serverat den för Riks
dagen. Till grund för Kungl. Maj:ts proposition ligger Riksdagens 
skrifvelse i ämnet, men denna skrifvelse har aldrig omfattat något 
annat än östersjö- och sötvattensfisket. Kungl. Maj:t har emellertid 
uti sitt nu föreliggande förslag äfven tagit med hafsfiske^ och den 
indelning i distrikt, som därvid föreslagits för dessa fiskerintendenter, 
torde säkerligen icke verka fullt praktiskt. Jag vill taga ett exempel 
från en annan bygd, än där jag är hemma, för att göra min 
mening klar. Huru skall den fiskeritjänsteman, som har att sköta 
Mälardalen och Västmanland, på samma gång kunna utöfva tillsyn
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å fisket vid Gottlands kust samt i Östergötlands och Södermanlands 
skärgårdar? Det fordras en detaljerad kännedom om fisket och 
förhållandena på hvar och en af dessa platser, för att en fiskeri- 
intendent där skall kunna rätt utföra sitt uppdrag, och jag fruktar, 
att han icke skall kunna gå i land härmed. Då denne man, såsom 
det måste vara, är utrustad med ganska stor makt, beror på hans 
åtgöranden mycket i afseende på fiskerilagstiftningen, ordnings- 
stadgars tillämpning, sättet för förekommande af roffiske samt ord
nande af en bättre fiskevård in. m , allt lämpadt efter de olika 
platsernas fisken. Vi se alltså, huru han kan ingripa i en hel närings 
utöfvande. Men hvarken någon kommitté eller Riksdagen har 
någonsin uttalat sig för att sammanslå hafs- och insjöfisket under 
samma tillsyningsman, tvärtom hafva alla förslag, som förut fram
ställts, gått ut på att hafsfisket skulle vara för sig och insjöfisket 
för sig. Hvad västkusten angår, har fisket, såsom bekant, hittills 
genom Konungens befallningshafvande sorterat under kommers
kollegium; därmed hafva vi vant oss och därmed hafva vi kunnat 
trifvas väl, särskildt därför att vårt fiske sammanhänger med sjö- 
mansnäringen och sjömansutbildningen och då dessa senare höra 
under kommerskollegium, passar det äfven väl för vårt västkustfiske, 
då dess utöfvare äro sjömän, att sortera under samma myndighet. 
Nu har emellertid landtbruksstyrelsen behagat anse, att västkustens 
hafsfiske bör ligga under dess förvaltning. Tid efter annan lägges 
under denna styrelse något nytt område, och nu skall dess målsman
skap sträcka sig icke blott öfver land utan äfven öfver vattnet. Vi 
få ju dock hoppas, såsom föregående talare riktigt nämnde, att man 
icke genom för mycket detaljerade bestämmelser bereder svårigheter 
för oss. Jag hoppas att denna näring, hufvudnäringen i vår bygd, 
eu näring, som gifver vårt land, från det län jag tillhör, en brutto
inkomst af omkring tre millioner kronor årligen, skall administreras 
med sakkunskap och med en viss frihet i form. Då jag läser Kungl. 
Maj:ts proposition, finner jag af hvarenda sida, i allt hvad landt
bruksstyrelsen anfört, att enligt dess åsikt det viktigaste af allt är 
administrationen; detta ropas på öfver allt, liksom om detta vore 
ett hufvudvillkor för näringen. Huru det kommer att verka, det 
får framtiden utvisa. Jag har velat göra detta inlägg, då jag varit 
med om utskottets förslag utan reservation, och detta, ehuru jag 
icke inser, att den förändring, som nu kommer att ske, är den bästa; 
men jag är utan tvekan i det afseendet, att något måste göras för 
fisket samt att det öfriga landet snart måste hafva sin organisation 
klar. Dä, såsom jag vågat framhålla, denna organisation är svag 
genom den mindre lämpliga distriktsindelning, som är föreslagen, 
vill jag icke göra den ännu svagare genom att taga bort fiskeri- 
ingenjören. På honom kommer mycket arbete, af hvad som eljest 
skulle falla på intendenterna, och därför anser jag honom nöd
vändig såsom en ingående gren i den förvaltning, som föreligger.

Lördagen den 5 Mars.
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Det är således, om ock med tvekan, jag för min del biträder för
slaget, och jag vill nu yrka bifall till detsamma, såsom det före
ligger från utskottet.

Grefve von Rosen: En känd sak är, att industriella verk, 
som ligga vid strömmar och alfvar, ofta inverka i högsta grad för
störande på fisket. För sin utveckling bör fisken hafva möjlighet 
att förflytta sig från det ena vattendraget till det andra, och vissa 
fiskarter, såsom lax och ål, komma att helt och hållet försvinna 
ur våra vattendrag, såvida vattnet förorenas eller det tillätes att 
genom dammar förhindra fiskens fria gång. Det är nämligen så, 
hvad ålen beträffar, att den såsom yngel letar sig upp för strömmen. 
Är ett vattendrag alldeles afstängdt, kan ålen icke komma upp. 
Den skall vidare utveckla sig i sjöar och åar, och återvänder sedan 
såsom fullt utvecklad och afvelsduglig till hafvet. Gifvet är, att 
om industrien ostördt får bygga dammar — numera byggas dylika 
fullkomligt täta, med cement i stenfogarne — kommer ålfisket att 
upphöra. På samma sätt förhåller det sig med laxen. Den behöfver 
också komma upp, obehindrad af dammar. Det är sant, att enligt 
nu framlagda förslag skola finnas fiskeriintendenter med uppgift 
att öfvervaka, att fisket icke förstöres, utan främjas, och dessa för 
de särskilda distrikten tillsatta intendenter förstå nog, huru de för 
fiskodling afsedda anstalterna skola vara beskaffade, huru laxtrappor 
skola byggas o. s. v., men det kan icke förväntas, att de skola äga 
tekniska kunskaper eller kunna säga, huru dessa anstalter skola 
vidtagas utan intrång på industrien. För att emellertid en tekniskt 
bildad person skulle finnas, har det föreslagits tillsättandet af denne 
liskeriingeniör. Hans årliga arfvode uppgår till 2,000 kronor, men 
de intressen, hans hela verksamhet skulle skydda, kunna uppskattas 
till värde af många hundra tusentals kronor — jag kan nu icke 
säga några siffror, men antager icke omöjligt, att detta värde upp
går till milliontals kronor. Det gäller här en utgift, som väl skall 
betala sig, ty personen ifråga kommer genom sin verksamhet att i 
hög grad främja möjligheten af att åt en så pass viktig närings
gren som fisket gifves ett behöfligt skydd. Jag får därför instämma 
i doktor Nyströms uttalande i ämnet.

Efter härmed slutad öfverläggning yttrade herr talmannen, att 
i afseende på förevarande punkt yrkats, dels att hvad utskottet 
hemställt skulle bifallas, dels ock, af herr Bohnstedt, att kammaren 
skulle antaga det förslag, som innefattades i den af herr H. 
Andersson m. fl. vid punkten afgifna reservation.

Sedermera gjordes propositioner i enlighet med dessa yrkanden 
och förklarades propositionen på bifall till utskottets hemställan 
vara med öfvervägande ja besvarad.
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Punkterna 6—19.

Hvad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 20.

Herr Lithander hade i en inom Första Kammaren väckt motion 
(n:o 26), i hvars syfte friherre Älströmer och herr Eylander instämt, 
föreslagit, att Riksdagen måtte besluta att i skrifvelse till Kungl. 
Maj:t anhålla, att Kungl. Maj:ts kungörelse n:o 121 af den 21 
november 1902 angående villkoren för lån från fonden för torf- 
industriens befrämjande måtte få en i motionen närmare angifven 
förändrad lydelse.

Utskottet hade emellertid på anförda skäl hemställt, att herr 
Lithanders ifrågavarande motion icke måtte af Riksdagen bifallas.

Herr Lithander: Med anledning af det slut, hvartill utskottet
kommit i denna anspråkslösa fråga, anhåller jag blott att få erinra 
kammaren om att då motion väcktes om bildande af en lånefond 
för torfindustrien, omfattades förslaget med ett ganska enastående 
intresse i Riksdagen. Motionen undertecknades inom denna kam
mare af omkring 50 och i den andra af 135 ledamöter samt bifölls 
enhälligt i bägge kamrarne utan föregående debatt. Det fanns 
således ganska god grund för en förhoppning, att denna fond skulle 
komma att gagna på sådant sätt som Riksdagen afsåg. Redan då 
statsutskottet vid ifrågavarande motions behandling tillstyrkte bifall 
till densamma, hade dock vissa villkor därvid blifvit fästade, som 
gåfvo anledning till misstanke, att författningen, hvilken af Kungl. 
Maj:t komme att utfärdas, skulle blifva af den beskaffenhet, att 
den möjligen lade hinder i vägen för fondens begagnande till där
med afsedt ändamål. Föreningen för torfindustriens befrämjande i 
Västergötland och Dal, som ansåg sig pliktig att med uppmärk
samhet följa behandlingen af denna viktiga fråga, aflat med anled
ning af statsutskottets förslag för säkerhets skull en vördsam 
skrifvelse till chefen för jordbruksdepartementet, med anhållan att 
han behagade vid utfärdande af den blifvande författningen taga 
mer hänsyn till den stora vikten af, att fonden komme torfindustrien 
till godo, än till det formella. Departementschefen svarade därpå, 
att den kungl. regeringen icke funnit anledning att göra ringaste 
ändring i de af statsutskottet först föreslagna villkoren för låns 
erhållande ur ifrågavarande fond, och vi hafva sett, att författningen 
utfärdats i öfverensstämmelse härmed, så att man inskränkt sig till 
att rätt och slätt afskrifva statsutskottets förslag. I författningen 
finnas emellertid bestämmelser, som man, om man granskar dem, 
genast skall finna hafva verkat, att fonden hittills varit till så godt 
som ingen nytta, och ej heller torde finnas utsikt för framtiden, att
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Ifrågasatt på långt när få den nytta, som därmed afsågs. Där finnes bland 
ändring af annat f]en bestämmelsen, att alla låneansökningar skola vara åtföljda 

mlån'från' besiktnings- och värderingsinstrument från torfingeniören. Men
fonden för denne kan naturligtvis icke hinna med att utfärda dylika för hela 
torfindustri- landet, och det visade sig också genast, att en orimligt lång väntan 
ens befram- blef oundviklig för alla lånesökande; de kunde icke få svar på sin

jande. begäran, ännu mindre bifall därtill. Jag har i min motion gjort
(Forts.) ref]a för några sådana fall, hvilka hafva varit tillräckligt belysande

och visa det berättigade i de anförda klagomålen. Jag skall icke
besvära kammaren med att upprepa de många bevisen på, huru 
olämplig författningen är. Jag inskränker mig till att beklaga, att 
ett sådant stort ändamål, som här afses, nämligen att framkalla en 
torfindustri, för hvilket Riksdagen så lifligt intresserat sig och visat 
sig så offervillig, skall ställas i andra, rummet; men öfverdrifna 
formella oviktigheter komma i första. Öfver hufvud taget har man 
anledning att beklaga sig däröfver, att denna stora nationalekonomiska 
fråga just icke har aktuellt intresse uppifrån. En jämförelse med 
andra länder visar, att den kan uppfattas på ett helt annat och 
jag vågar säga förståndigare sätt. I Ryssland finnas i detta ögon
blick öfver ett tusen Anrepsmaskiner i gång, och denne persons 
medverkan till höjande af Rysslands torfindustri har ansetts så 
värdefull, att han därför åtnjuter statspension. Äfven detta visar, 
hurudan uppfattningen är där, men det uttalas äfven i officiella hand
lingar oförbehållsamt, huru viktigt det är för ryska staten att inom 
landet äga tillgång på bränsle, huru viktigt isynnerhet för dess obe
roende. Men detta är en sak, som hos oss tyvärr icke nog upp
skattas.

Jag har icke utsikt att denna gång få någon ändring i de 
afseenden, hvarom jag motionerat, men jag är lifligt öfvertygad att 
ändring en dag måste komma; man tvingas därtill antingen man 
vill eller icke, ty så ändamålslös, som författningen nu är, kan den 
ej få förblifva. Jag vill således icke tillåta mig göra något yrkande, 
men jag har icke kunnat underlåta att uttala ett beklagande, att 
icke tillmötesgående visats de billiga anspråk, som jag genom min 
motion velat bringa till Riksdagens kännedom.

Herr Tamm, C. August: Motionären bar visserligen icke 
gjort något yrkande, men har i alla fall uttalat sig emot det slut, 
hvartill statsutskottet kommit. Då jag haft säte i den afdelning, 
som förberedt behandligen af detta ärende i utskottet, ber jag att 
få yttra några ord, men skall, då jag är mycket litet van att yttra 
mig i kammaren, försöka göra det så kort som möjligt.

Innebörden af motionen utgjordes egentligen af anmärkningar 
mot att beviljandet af lån ur den fond, Riksdagen år 1902 inrät
tade till torfindustriens befordrande, försvårades och fördröjdes så 
mycket och detta icke minst genom att de arbetskrafter, som hade 
att öfver anläggningar för detta ändamål lämna syneinstrument eller



planer, voro för få från första början. Detta senare har ju stats
utskottet också beaktat, då utskottet tillstyrkt bifall till Kungl. Maj :ts 
föreliggande förslag att tillsätta ytterligare en torfingeniör och en 
torfassistent, hvarigenom i någon mån denna olägenhet torde kunna 
afhjälpas. Assistenten får visserligen icke rätt att uppgöra här 
omnämnda besiktnings- och värderingsinstrument, men då assistenten 
kommer att på eget ansvar öfvertaga utförandet af en del andra 
arbeten, som nu tillfalla torfingeniör en, torde genom dessa båda 
tjänstemäns tillsättande i väsentlig mån beredas ökade arbetskrafter 
för berörda uppdrag.

Sedermera har motionären framställt en hel del ändringsförslag 
i de bestämmelser, som gälla för att blifva delaktig af lån från 
ifrågavarande fond. Det förklarades nyss af motionären i det 
anförande han hade, att dessa voro mycket billiga och mycket rim
liga. Ja, det kan ju hända, men hvad som gör, att utskottet icke 
ansåg sig böra fästa afseende vid dem var för det första, att man 
ju icke hunnit få mycken erfarenhet ännu, och därföre har utskottet 
icke trott, att det skulle vara så förfärligt brådt med att nu vidtaga 
några förändringar. Det andra och hufvudsakligaste skälet, hvar
före utskottet icke ansett sig kunna och böra tillstyrka dessa ändrings
förslag, var, att då Riksdagen i sin skrifvelse för icke fullt två år 
sedan ingick till Kungl. Maj:t med anhållan om närmare bestäm
melser rörande den föreslagna fonden, gjorde Riksdagen förslagsvis 
uttalande härom, hvilket äfven blef af Kungl. Maj:t bifallet. Skulle 
vi då så kort tid därefter begära ändring i dessa bestämmelser? Ja, 
möjligen hade det kunnat vara lämpligt, om icke Riksdagen fått 
hvad den ville, men då nu Riksdagen fått hvad den begärde, före
faller det, som om det skulle blifva en något liflig korrespondens. 
Och hvad skulle regeringen egentligen göra, om något dylikt komme 
att öfvergå till något slags vana? Den kunde då blott sätta sig att 
vänta på att efter en skrifvelse från Riksdagen skulle inom kort 
möjligen komma en ny af motsatt innehåll. Jag tror att, då Riks
dagen för så kort tid sedan alldeles bestämdt uttalat sig rörande 
denna sak, densamma nu alldeles gifvet bör hålla sig därtill.

För att nu öfvergå till de föreslagna förändringarna, har 
motionären i punkt 1) begärt, att ansökning om låns erhållande 
skulle få inlämnas i statskontoret i stället för hos Kungl. Maj:t. 
Så är dock icke förhållandet vid med denna likställda fonder. Det 
har äfven i samma punkt föreslagits, att man för redan verkställda 
anläggningar skulle vara berättigad att låta upprätta syneinstrumenten 
genom såväl statens torfingeniör och torfassistent som af järnkon
torets torfingeniör eller annan sakkunnig person. Härom har jag 
redan yttrat mig, och om motionärens förslag också icke kunnat 
vinna bifall, har utskottet ju tillstyrkt och denna kammare nyss 
bifallit ökandet af statens torftjänstemän. Sedan talar motionären 
i punkten 3) om att statskontoret genast skulle utanordna beviljadt 
belopp, men tillägger, åtminstone i motiveringen, att kontrollen
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endast skulle vara formell. I punkten 8) föreslås, att, om stats
kontoret under framtiden skulle finna, att säkerheten försvagades, 
detsamma hade att därom göra anmärkning samt skaffa rättelse. 
Jag frågar den ärade motionären helt öppet: är det icke bra mycket 
rimligare, naturligare samt mer i öfverensstämmelse med vanlig praxis, 
att genast vid den första besiktningen icke blott göra en formell 
granskning utan äfven efterse, hurudan den erbjudna säkerheten 
verkligen är. Således strider här punkt 8) mot punkt 3). Dessutom 
har motionären här, ehuru lifligt intresserad för saken, gjort betyd
liga inskränkningar i nu gällande bestämmelser. Enligt dessa skall 
säkerheten vara sådan, att den af statskontoret kan godkännas, men 
där står icke närmare detalj eradt, af hvad slag den skall vara. 
Nu föreslås, att den skall begränsas till fastighets- eller förlags- 
inteckning, och detta torde vara en inskränkning, som icke gärna 
kan anses vara förmånlig. Sedan kommer förslag om förlängd 
respittid. Det förefaller då, att, när man får ett dylikt lån, man skulle 
kunna vara punktlig, och jag kan icke se något egentligt skäl vara 
anfördt, hvarför längre respittid skulle medgifvas.

Då nu något yrkande af motionären icke är gjordt, har jag 
intet annat att tillägga, än att jag icke förstår, hvarför det skulle 
vara så rysligt brådt med utfåendet af dessa lån. Motionären om
nämner en annan anstalt, där man på tvenne timmar kan få sig 
lån beviljadt samt utbetaldt. Det synes dock vara bra sannolikt, 
att den myndighet eller de personer, hvilka hafva att granska låne- 
ansökningar från en sådan fond, äfven kunna hafva annat att 
göra än blott detta. Men då nu motionären tyckes finna det vara 
idealiskt, att ansökningen får inlämnas klockan 11 och att man kan få 
den beviljad och lånet utbetaldt klockan 1, så vill jag helt enskildt 
tillägga, att jag tror möjligen en dylik fördel kan beredas, om det 
också icke skulle kunna ske på samma dag.

Jag ber att få yrka bifall till utskottets hemställan.

Herr Lithander: Jag skall endast tillåta mig att med ett par
ord besvara den framställda frågan.

Med den i motionen omförmälda formella granskningen af 
låneansökningarna af såg jag naturligtvis, att det skulle åligga stats
kontoret att tillse att lånehandlingarna äro i behörig ordning och 
de gifna föreskrifterna uppfyllda, så att t. ex. inteckningssäker- 
heterna ligga inom det föreskrifna beloppet samt i öfrigt äro af- 
fattade på sätt stipuleradt är. Då nu regering och Riksdag en gång 
lämnat sitt bifall till att idkare af torfindustri må på vissa villkor 
erhålla lån ur denna fond, har jag ansett detta vara det enda, som 
återstode i och för blifvande lånetransaktioner. I afseende å de af 
mig anförda exemplen, har jag endast velat framhålla eller fästa 
uppmärksamheten på att det väl ingalunda kan behöfvas en så 
ofantligt lång tid för att fatta beslut, om man vill lämna ett lån, då



Lördagen den 5 Mars. 17 N:o 24.

lånehandlingarna finnas vara i god och vederbörlig ordning upp
rättade.

Hvad vidkommer förklaringen att en ytterligare torfingeniör 
här skulle vara tillfyllestgörande, tillåter jag mig betvifla, att det 
skulle kunna blifva händelsen. Om man antager att den nuvarande 
torfingeniören medhinner fullgörandet af endast 1/l0-del af de an
språk, hvilka på honom ställas (en efter hvad jag för öfrigt tror 
ganska hög beräkning), skulle följaktligen två torfingeniörer kunna 
fullgöra 2/io'delar, och då vore ju i allt fall ändamålet långt ifrån 
vunnet, och jag tror mig kunna försäkra, att, huru lyckligt det än 
må vara om vi få en ny torfingeniör, förslår detta dock i hvarje 
fall icke. Det skulle dessutom vara ganska besynnerligt, om inga 
andra sakkunniga än torfingeniörer skulle anses kompetenta att 
verkställa de föreskrifna besiktningarna och värderingarna. Vi 
hafva ju dock, med allt erkännande af den nuvarande torfin- 
geniörens skicklighet i sitt fack, andra dugliga och kunskapsrika 
ingeniörer i landet, hvilka borde kunna fullgöra ett dylikt åliggande. 
Jag kan sålunda för min del icke finna annat än att den nuvarande 
föreskriften om att endast denne torfingeniör skulle få verkställa 
ifrågavarande besiktningar är till stort hinder för att denna fond 
skall kunna uppfylla sitt ändamål och blifva till det gagn och den 
nytta, som man med densamma åsyftat.

Efter det öfverläggningen ansetts härmed slutad, biföll kam
maren hvad utskottet i förevarande punkt hemställt.

Punkten 21.

Utskottets hemställan bifölls.

Punkten 22.

Kungi. Maj:t hade föreslagit Riksdagen att såsom bidrag till 
åtgärder för höjande af det mindre jordbruket på extra stat för 
år 1905 anvisa ett anslag af 70,000 kronor.

I anledning häraf hade utskottet hemställt, att Riksdagen måtte, 
såsom bidrag till åtgärder för höjande af det mindre jordbruket, 
på extra stat för år 1905 anvisa ett anslag af 70,000 kronor.

Herr Pettersson, Fredrik: Jag ber om ursäkt, att jag 
upptager kammarens tid, men det beror därpå att jag är med
lem af ett hushållningssällskap, som har stort intresse för den före
liggande frågan eller premieringen af våra mindre jordbruk. Jag 
anser visserligen denna premiering vara en mycket viktig och myc
ket behjärtansvärd sak, men de kostnader, som äro förenade med 
densamma, äro så betydliga, att man knappt vet, om det kan vara 
skäl att fortgå på detta sätt. De villkor nämligen, som äro fästade 
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(Forts.)
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Anslag till för statsbidragens erhållande, äro enligt mitt och mångas förmenande 
åtgärder för fQr mycket detaljerade och föranleda onödiga kostnader. Af landt
domare bruksstyrelsens berättelser för 1902 finner man, att de resekostnader, 
jordbruket, hushållningssällskapen fingo betala, uppgingo det året till 14,916 kronor, 

(Forts.) under det statsbidraget samtidigt belöpte sig till 10,655 kronor, och 
detta torde icke vara förenadt med en god hushållning. Inom det 
hushållningssällskap jag tillhör erhöllos nämnda år för det ifråga
varande ändamålet 400 kronor, medan resekostnadsersättningen upp
gick till 2,183 kronor. Motsvarande siffror voro t. ex. för Krono
bergs län under år 1902 respektive 185 kronor i prisbelöningar och 
1,492 kronor i resekostnader, och inom Örebro län delades ut i pre
mier under år 1902 470 kronor, under det att de med premieringen 
förbundna resekostnaderna uppgingo till 1,368 kronor. Hvarpå be
ror nu detta? Jo, på de fastställda villkoren, att tre personer skola 
resa ikring till de jordbrukare, som anmält sina gårdar till premie- 
ring, och resekostnaderna skola gäldas af hushållningssällskapen. 
Vi hafva nu ansett, att då hushållningssällskapen i allt fall få be
tala lejonparten såväl af priserna som alla med resorna förbundna 
kostnader, borde icke så sträng kontroll erfordras för att tillse att 
anslagen behörigen användas, och de stora resekostnaderna under 
år 1902 hade bort mana att föreslå införande af andra bestämmelser, 
exempelvis färre ledamöter i nämnden eller en förberedande gransk
ning och utgallring bland inkomna ansökningar. I dess ställe har 
Kungl. Maj:t den 30 oktober 1903 utfärdat ett nytt reglemente, och 
samma tunga vidlåder detta. Under sistnämda år hafva sex hus
hållningssällskap ansett sig icke böra anordna premiering af mindre 
jordbruk, och jag fruktar, att ett sjunde snart kommer att följa 
exemplet. Det vore verkligen att beklaga, om i följd af för mycket 
minutiösa och kostsamma föreskrifter saken skulle försvåras och 
det goda ändamålet förfelas.

Det är blott detta, hvarpå jag velat fästa uppmärksamheten. — 
Enskildt har jag förut, ehuru utan framgång, sökt påpeka detta 
missförhållande för vederbörande. Nu har jag åtminstone den för
hoppning, att vårt jordbruks målsman, om han någon gång laser 
kamrarnes protokoll, skall få del af den framställning jag här till
låtit mig göra.

Öfverläggningen ansågs härmed slutad, hvarefter kammaren 
biföll utskottets i nu föredragna punkt gjorda hemställan.

ifrågasatt Punkten 23. 
anslag till lån
åt ekonomiska j två särskilda, fika lydande motioner, väckta, den ena (n:o 35) 

lCftirrnlnaar * Första Kammaren af herrar E. Hägglund och P. Bondesson, och 
den andra (n:o 98) i Andra Kammaren af herr P. 0. Lundell m. fl., 
hade föreslagits, att Riksdagen måtte ställa eu summa af 5,000,000 
kronor till Kungl. Maj:ts förfogande för att på de grunder och vill-
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kor, som Kungl. Maj:t kunde finna godt i nåder bestämma, utlära- Ifrågasatt■ 
nas såsom lån till ekonomiska landtmannaföreningar. anslag till lån

Utskottet hade på anförda skäl hemställt, att herrar Hägglunds \anä.tmann<^ 
och Bondessons samt Lundells m. fl. ifrågavarande motioner icke föreningar. 
måtte af Riksdagen bifallas. (Forts.)

Herr Hägglund: Utskottet har, såsom vi nyss hört, afstyrkt
herr Bondessons och min föreliggande motion. Icke destomiudre 
anhåller jag att redan i början af mitt anförande få till statsut
skottet frambära mitt vördsamma tack för det vänliga sätt, hvarpå 
denna motion blifvit behandlad och bemött. Häraf tror jag mig 
hafva all anledning att sluta till att, äfven om frågan faller vid 
denna riksdag, den dock icke blifvit aflifvad utan fallit snarare 
starkt framåt.

Utskottet har såsom skäl för sitt afslagsyrkande framhållit:
dels att landtmannaföreningsväsendet inom vårt land icke synes 

utskottet hafva vunnit den stadga och utveckling, att på densamma 
må kunna grundas den omfattande anordning, som af motionärerna 
åsyftas,

dels att det bör tillkomma hushållningssällskapen att framkalla 
och understödja landtmannaföreningar,

dels och att utskottet för öfrigt finner betänkligt att på enskilda 
motionärers förslag och utan erforderlig utredning tillstyrka en så 
vidtomfattande åtgärd, som motionärerna här begärt.

Jag vågar dock mot dessa af utskottet anförda hufvudinvänd- 
ningar göra några små erinringar.

Först ber jag då att få angående föreningsväsendet i vårt land 
erinra att vi för det närvarande tyvärr icke äga några säkra upp
gifter eller officiella siffror, på hvilka vi kunnat åberopa oss, hvar
till orsaken torde vara den att ännu inga åtgärder ifrån vederböran- 
des sida vidtagits för att insamla sådana uppgifter, i följd hvaraf 
vi motionärer sökt att på enskild väg och med benägen tillhjälp af 
i saken intresserad person inhämta de upplysningar, som stått att 
vinna. För sådant ändamål hafva vi vändt oss till landets olika 
delar, där vi också från de flesta landtmannaföreningar erhållit svar. 
— Från några håll sakna vi dock svar ännu. — Af de svar vi fått 
framgår, att uti vårt land finnes för närvarande minst 150 inköps- 
föreningar på följande sätt fördelade:

I Uppsala län tre, i Blekinge län sju, i norra Alfsborgs län nio, 
i Skaraborgs län en stor (därjämte finnes där en mängd mindre 
föreningar), i Göteborgs- och Bohuslän en stor, i Värmlands län 
sexton, i Gefleborgs län tolf, i Jämtlands län aderton, i Västernorr- 
lands län femtioåtta, i Västerbottens län femton och i Norrbottens 
län elfva — samt den stora skånska centralföreningen.

Dessutom finnes öfverallt i vårt land ett större antal s. k. 
kontrollföreningar — många hästafvel-, tjurafvels- och fjäderfä- 
afvelsföreningar samt 450 andelsmejerier.
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Ifrågasatt; Dessa föreningars årliga omsättningar belöpa sig till flera mil-
anslag till lån Jioner kronor. Häraf framgår tydligen, att i vårt land finnas många 
landtmanna- tusen bönder — mindre jordbrukare — hviika aro intresserade och 
föreningar, i- behof af att landtmannaföreningsväsendet erhåller ett verksamt 

(Forts.) och välbehöfligt ekonomiskt understöd i form af billiga lån för att 
vid sina köpeaftal kunna betinga sig de bästa möjliga villkor. Vår 
jordbruksnäring och i all synnerhet de mindre jordbrukarne kunna 
icke sägas hafva haft någon nämnvärd nytta af vår moderna bank
rörelse, som under de senaste decennierna nått en så storartad ut
veckling i vårt land. För ett 30- eller 40-tal af år tillbaka i tiden 
var det ingalunda något ovanligt att i våra landsortskyrkor få höra 
uppläsas kungörelser om att de, som behöfde låna penningar, kunde 
vända sig till de kungörande annonsörerna för erhållande af lån 
mot 3, 31/2 ä 4 procent ränta. På den tiden bistodo landtmännen 
hvarandra med kontanta iån vida mera direkt och allmänt än hvad 
det sker i våra dagar. Nu för tiden, då en landtman har penningar 
att utlåna, hjälper han i vanliga fall icke sin lånebehöfvande granne, 
utan han reser in till staden, der han i banken på räntebärande 
deposition insätter sina medel. — Till banken måste också den 
lånebehöfvande landtmannen vända sig för att få sitt behof 
fylldt, och han erhåller nog också penningar, om han kan prestera 
goda och ordentliga säkerheter, men får han då vidkännas eu för- 
skottsränta — vanligen 6 procent, men ibland ända upp till 7 å 8 
procent. Detta är emellertid en sådan hög räntefot, att vårt jord
bruk icke kan i längden bära så dyra lån. Jag vill härmed icke 
hafva klandrat vår bankrörelse, den har utan tvifvel varit till myc
ken stor nytta — en kraftig häfstång — för vårt lands industriella 
utveckling, och detta är nog godt och väl, men ett faktum är, att 
våra mindre jordbrukare, hviika behof t låna, icke kunna sägas ge
nom vår bankrörelse hafva haft någon egentlig hjälp. Här före
finnas alltså stora skäl för staten och det allmänna att räcka en 
hjälpsam hand åt de mindre jordbrukarne, så att de också må 
kunna erhålla lån på relativt billiga villkor. Utskottet vitsordar 
äfven detta, men utskottet säger, att hushållningssällskapen böra 
lämna det ekonomiska understödet och söka framkalla föreningars 
bildande. Lika med utskottet anser äfven jag, att hushållnings
sällskapen äro de lämpligaste att stå i spetsen för landtmanna
föreningsväsendet, bilda föreningar och hafva tillsyn öfver dess 
verksamhet. Men jag betviflar högeligen, att hushållningssällskapen 
äga medel till den omfattning, att de kunna lämna ut låu åt för
eningarna i den utsträckning, som erfordras. Däremot tror jag, att 
staten utan synnerlig stor olägenhet är i tillfälle att kunna bistå 
med så stora lånebelopp, som i detta fall behöfvas, och därmed 
utsätter sig nog icke heller staten, såvidt jag kan se, för någon 
ekonomisk förlust. Våra landtmannaföreningar, hvars medlemmar 
till hufvudsaklig del äro bönder, måste under alla omständigheter 
anses solida och mäktiga att fullgöra åtagna förbindelser.
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Det är ju ej heller någon nyhet för vårt land, att staten träder 
emellan och lämnar låneunderstöd åt föreningar. Om jag icke för 
mycket missminner mig, är det icke många år sedan trävaruexport
föreningen sattes i tillfälle att låna rätt afsevärda belopp ur en statens 
lånefond, och därpå har ej heller det allmänna, såvidt jag vet, för
lorat ett enda öre.

Utskottet har framhållit, att föreningsväsendet i vårt land icke 
erhållit erforderlig stadga. Häremot vill jag erinra, att inom många 
delar af vårt land finnas s. k. landtmannaförbund, hvarunder alla 
inom länet befintliga landtmannaföreningar lyda, och så väl landt- 
mannaförbundet som föreningarna hafva antagit stadgar och äro i 
många fall inregistrerade såsom föreningar för ekonomisk verk
samhet.

Utskottets betänkligheter emot att på enskilda motionärers för
slag vidtaga så omfattande åtgärder kan jag nog förstå och äfven 
i viss mån erkänna, men mig synes dock, som om utskottet med 
något ökadt mått af vänlighet och tillmötesgående för den idé, som 
vi i motionen sökt förverkliga, bort i stället för ett afslagsyrkande, 
hafva framkommit med ett skrifvelseförslag.

Då jag emellertid vågar hysa den förhoppning, att den af ut
skottet uttalade förväntning, »att Kung! Maj:t icke lärer underlåta att 
taga i ompröfning, huruvida ekonomiska sammanslutningar för främ
jande af det mindre jordbruket må i en eller annan form beredas stöd 
från det allmännas sida», inom en icke allt för lång framtid skall blifva 
en verklighet, vill jag icke, herr grefve och talman, nu göra något 
yrkande, förvissad som jag är, att regeringen icke skall underlåta att 
snarligen taga frågan under allvarlig ompröfning och därefter fram
komma med förslag, ägna dt att gifva ett kraftigt stöd åt de små 
jordbrukare i vårt land.

Grefve Hamilton: Det må förlåtas oss sydsvenskar, om vi,
som närmare varit i tillfälle bevittna det danska jordbrukets stor
artade uppblomstring samt tagit kännedom om den betydelsefulla 
insats de så kallade småbruken därvid gjort, om vi sträfva efter 
att en dag få se samma lyckliga förhållande råda i vårt eget land 
och se dess jordbruk jämbördigt med det danska. Den så kallade 
husmansfrågan eller småbruksfrågan i Danmark har icke endast 
beredt detta land ett stort ekonomiskt gagn genom att höja den 
allmänna välmågan och öka landets export af jordbruksprodukter, 
utan denna fråga har ju därjämte en stor social betydelse, då det 
väl torde vara själfklart för hvar och en, att ett hundratusental 
själfägande välmående landtman måste vara en stor politisk styrka 
för landet. För ernående af samma mål i vårt eget land behöfva 
vi ingalunda gå på experimenternas stapplande väg, vi kunna ju 
blott göra oss till godo den rika erfarenhet, som på detta område 
förvärfvats i Danmark och Tyskland. Såsom ett medel till upp
nående af detta mål har användts sammanslutningar emellan landt-

Ifråg åsatt 
anslag till lån 
åt ekonomiska 
landtmanna
föreningar.

(Forts.)
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Ifrågasatt■ männen, och frågan om dylika sammanslutningar har äfven vunnit 
anslag tilllan alldeles särskild! intresse i vårt lands nordligaste och sydligaste 
landtmanna- delar, hvarest föreningar bland landtmännen bildats, såsom inköps- 
föreningar. föreningar, äggförsäljningsföreningar, an delsmejerier o. s. v. Men 

(Forts.) en bland orsakerna, hvarför detta förenings väsen rönt ett sådant 
uppsving särskildt i Danmark, har varit det stöd, de danska landt
männen erhållit från statens sida, och om denna sak skall kunna 
vinna en motsvarande framgång i vårt land, är det alldeles nöd
vändigt, att Riksdagen med intresse omfattar densamma. Det vore 
därför ganska önskligt, att den idé, hvilken af motionärerna här 
framkastats, blefve af Riksdagen välvilligt upptagen. Jag kan myc 
ket väl förstå, att utskottet icke ansett sig kunna uti frågans nu
varande outredda skick tillstyrka bifall till motionen, och jag vill 
därför endast tillägga, att jag på det lifligaste ansluter mig till den 
af utskottet uttalade förhoppningen, att Kungl. Maj:t måtte taga 
frågan i sin hand.

Sedan öfverläggningen förklarats härmed slutad, biföll kam
maren hvad utskottet i föreliggande punkt hemställt.

Punkterna 24—88.

Hvad utskottet hemställt bifölls.
Angående Punkten 89. 
anslag till

mandtToch Kungl. Maj:t hade föreslagit Riksdagen att på extra stat för år 
hämmande af 1905 till Kungl. Maj:ts förfogande ställa ett anslag af 50,000 kronor, 
tuberkelsjuk- att användas till förekommande och hämmande af tuberkelsjuk- 
do™ar }fos domar hos nötkreaturen.

Utskottet hade af angifven orsak hemställt, att Riksdagen måtte på 
extra stat för år 1905 bevilja ett anslag af 45,000 kronor att användas till 
förekommande och hämmande aftuberkelsjukdomarhos nötkreaturen.

Herr von Möller: Såsom synes af den kungl. propositionen, 
begär Kungl. Maj:t 18,500 kronor till anställande af försök dels för 
utrönande, huruvida tuberkulos kan öfverföras på djur därigenom, 
att de i en tuberkulos ladugård utsättas för infektion endast genom 
damm, dels ock i fråga om äldre nötkreaturs större eller mindre 
mottaglighet för tuberkulos. I sitt anförande till statsrådsprotokollet 
säger departementschefen (sid. 161 i utskottets betänkande): »Utan 
att nu vilja ingå på en närmare granskning af de inkomna planerna 
och kostnadsförslagen för berörda försök, hvartill jag emellertid 
anhåller att senare få återkomma, kan jag dock ej anse annat än» 
etc. Jag står således här inför ett frågetecken, och som jag ser, att 
regeringsbänken i förlitan på Första Kammarens lojalitet är tom, 
får jag väl rikta min fråga till de ärade ledamöterna i statsutskottet: 
hvad är egentligen syftet med dessa försök och hyilka metoder äro
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afsedda att användas. Jag skulle således med ett ord önska någon Angående 
närmare upplysning om, huru man tänkt sig denna sak. Såsom 
ledamot af kammaren, bör jag väl, om jag skall kunna rösta för „ian(ie oc\ 
beviljandet af anslaget, dessförinnan hafva reda på, livad meningen hämmande af 
är med anslaget, och här står jag, som sagdt, framför ett fråge- tuberkelsjuk- 
tecken. När statsrådet »senare återkommer» till denna fråga, om 
det blir, sedan anslaget beviljats eller nästa år, när man kommer ! ’
med anspråk på fortsatt anslag, därom lämnas man, som sagdt, i 0 
okunnighet. Det bör dock äga ett visst intresse, synes mig, att 
Riksdagen får någon upplysning om hvad som är meningen. Vi 
se, att det börjar ganska dyrt, och det vore roligt att veta, hvilka 
belopp som efter detta möjligen komma att behöfvas, huru länge 
försöken skola pågå, om det är troligt, att våra veterinärer sitta inne 
med större sakkunskap än världens största vetenskapsmän på detta 
område? Det är med ett ord idel intressanta frågor, som det för 
mig vore ett synnerligt nöje att få besvarade.

Herr Wijk: Det öfverraskar mig icke, att den föregående talaren 
förvånades öfver att man ej af den kungl. propositionen fått veta, 
huru de tillämnade försöken skola anordnas, då Kungl. Maj:t härom 
icke yppat något.

Det anses ganska allmänt, att tuberkelsmittan sprides antingen 
med fodret eller genom s. k. dagginfektion, d. v. s. genom de sjuka 
djurens upphostningar spridas bacillerna till de närstående djuren 
eller öfverföres den med dammet i ladugården. Det är det sist
nämnda, smittans öfverförande genom dammet i ladugården, som 
man genom dessa försök hoppas komma till klarhet om. Såsom 
herrarne veta, vidtager man nu för att hämma tuberkeljukdomarne 
de åtgärder, att man i ladugården skiljer de friska djuren från de 
sjuka, eller ännu bättre är det, om man kan ställa dem i olika 
ladugårdar. Detta är förenadt med stora kostnader. Nu är meningen 
den att i smittade ladugårdar insätta friska kalfvar och uppföda 
dem med kokt mjölk, så att smittan således icke införes med fodret, 
och sålunda komma till resultat, huruvida smittan kan öfverföras 
med dammet i ladugården. Hvad skulle vinsten häraf blifva? Jo, 
om man kommer till det resultatet, att smittan icke öfverföres med 
dammet, besparar man landtmännen en ganska väsentlig utgift, i 
det att de slippa kostnaderna för de försiktighetsåtgärder, som nu 
anses nödiga, och blir resultatet det, att det visar sig, att smittan 
öfverföres med dammet, måste man fortsätta med dessa försiktighets
åtgärder Det är af vikt att få klarhet härom. Nu är det sant, att 
kommitterade beräknat kostnaden för dessa försök till 18,500 kronor 
under första året, men departementschefen säger, att detta anser 
han för högt, och i utskottet hafva vi föreslagit, att utgifterna för 
hämmande af tuberkulos kunna beräknas till 55,000 kronor på sätt 
hittills skett och att 14,000 kronor skulle användas till dessa försök.
Men det är alldeles uppenbart, att det stannar icke vid dessa 14,000
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Angående 
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nötkreatur.

(Forts.)

kronor, ty ett säkert resultat kan icke vinnas genom försök under 
endast ett år, utan de måste fortsättas under åtskilliga år. Kost
naden inskränker sig således icke till 14- ä 15,000 kronor, utan jag 

-föreställer mig, att den kommer att uppgå till vida större belopp. 
Jag har velat uttala detta, så att kammaren sedan må fatta sitt 
beslut, huruvida kammaren anser, att sådana försök böra anställas 
eller icke. Det är antagligt, såsom den förste talaren antydde, att 
vetenskapsmännen hålla på att göra sådana undersökningar. Nu är 
frågan, huruvida man anser, att någon uppoffring af staten för 
ändamålet bör ske här i landet också.

Jag skall bedja att få yrka bifall till utskottets förslag.

Herr von Möller: Jag är den föregående talaren tacksam för 
de upplysningar han lämnat, men jag känner mig dock icke öfver- 
tygad, att vi äro inne på rätt väg. Det skulle naturligtvis vara 
orätt af mig att motsätta mig ett anslag, äfven om det gäller en 
kostnad på 18- å 50,000 kronor eller mera, ifall jag hade anledning 
att antaga, att vi kunde åstadkomma något af gagn i denna viktiga 
sak. Men detta är ju en fråga, på hvilken de mest framstående 
vetenskapsmän i de stora länderna under så många år förgäfves 
sökt komma till positiva resultat, den ena teorien — den Behringska 
— att smittan hufvudsakligen öfverföres med mjölken, bekämpas af 
andra, som i enlighet med Koch säga, att smittan tillföres med 
dammet, som inandas. Man anför såsom bevis Cornets marsvin, 
som förvarats i luft, i hvilken på mekanisk väg pulvriserade upp- 
hostningar upphvirflats, men mot detta anföres från andra veten
skapliga auktoriteter, att marsvinen varit utsatta för eu mycket 
starkare luftström än under normala förhållanden, så att det icke 
vore underligt att de blifvit smittade. På senare tider åter gör sig 
en annan teori gällande, nämligen att de vattenblåsor, som utstöta» 
i luften af den sjuke vid hosta, nysning eller vid talandet, föra 
smittämnet med sig, och att sålunda smittan öfverföres direkt från 
individ till individ. Jag kan icke neka till, att det är ganska 
intressant att jämföra hvad Kungl. Maj:t säger på denna hufvud- 
titel med de uttalanden, hvarmed den kungl. propositionen rörande 
vissa åtgärder mot utbredning af lungsot och förslaget till lag därom 
motiveras. På denna hufvudtitel är Kungl. Maj:t rörande tuberkulos
frågan mycket sangvinisk; i propositionen med förslag till lag i 
nämnda hänseende är han minst sagdt tveksam och försagd. Där 
är fråga om ett litet förslag, som var på tal redan vid riksdagen 
1899, och tre departementschefer hafva haft ämnet under behand
ling, tills den lilla propositionsungen nu ändtligen sett dagen. Däri 
åberopas hvad förste stadsläkaren i Stockholm yttrar 1900, nämligen 
om huru det »visats, att vid hosta, nysning och i vissa fall äfven 
vid talande människan sprede omkring sig ett moln af fina vätske
droppar, som längre eller kortare tid hölle sig sväfvande i luften, 
äfvensom att dylika från lungsiktiga härrörande droppar ofta nog
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innehölle lifskraftigt smittämne. Försöksdjur, som exponerats för Angående 
dessa droppar, hade ock förvärfvat tuberkulos. I motsats mot för- 
söken att bibringa djur tuberkulos genom inandning af torkade upp- man(ie och 
hostningar hade det äfven visat sig, att liknande försök med pulvri- hämmande af 
serade, fuktiga sputa nästan aldrig sloge fel, ett förhållande, som tuberkelsjuk- 
kraftigt styrkte faran för infektion direkt från de sjuka utan för- ^^eatur 
medling af deras torkade uppkastningar». Och förut talar han om '
hvad jag nämnde, att faran från i dammet befintbga upphostningar ^ 0 s' 
vore mindre, emedan de aldrig annat än undantagsvis blefvo till
räckligt fint pulvriserade just på grund af sin naturliga seghet, som 
påfordrade ett mekaniskt sönderdelande. — Emellertid föreslår här 
Kungl. Maj:t icke dess mindre att göra dessa undersökningar just 
genom infektion med damm.

Såsom jag sade för en stund sedan, hvad som gör mig tvek
sam i denna sak är, huruvida det kan anses leda till något fullt 
tillförlitligt resultat att till våra visserligen mycket förtjänta veterinärer, 
hvilka jag nog tror stå i nivå med andra länders veterinärer, öfver- 
lämna att utreda hvad som till dato icke lyckats för den medicinska, 
verkligt vetenskapligt bildade världen. En felaktig premiss lämnar 
en felaktig konklusion, ett litet fel, en bristande noggrannhet vid 
experimentets utförande kan medföra betänkliga missvisningar. Det 
är dessa mina tvifvelsmål, som jag ansett mig böra framhålla för 
kammaren. Får jag emellertid intet understöd, skall jag icke göra 
något yrkande.

Efter härmed slutad öfverläggning biföll kammaren hvad ut
skottet i förevarande punkt hemställt.

Punkten 40.

Utskottets hemställan bifölls.

Punkten 41.

Lades till handlingarna.

Punkterna 42 och 43.

Hvad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 44.

Kungl. Maj:t hade föreslagit Riksdagen dels att, såsom bidrag 
till bestridande af kostnaderna för uppehållande af skogsvård ssty
relsernas verksamhet, på extra stat för år 1905 anvisa ett anslag 
af 73,000 kronor, dels ock att för skogsodlingens befrämjande för 
år 1905 bevilja ett extra anslag af 100,000 kronor, att ställas till
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Kungl. Majrts förfogande för att i mån af tillgång tilldelas antingen 
skogsvårdsstyrelser, till bvilka landsting eller hushållningssällskap 
för ändamålet lämnat bidrag, eller i landstingsområde, där sådan 
styrelse icke funnes, landsting och hushållningssällskap, under iakt
tagande att i intetdera fallet statsbidrag finge till något landstings
område utgå med högre belopp än det, hvarmed landsting och hus
hållningssällskap tillsammans eller ettdera af dem till ändamålet 
bidragit, samt att landsting eller hushållningssällskap, som undfått 
dylikt bidrag, skulle vara skyldigt att efter årets utgång till Kungl. 
Maj:ts vederbörande befallningshafvande afgifva redogörelse öfver 
användningen af de af staten samt af landsting eller hushållnings
sällskap lämnade bidrag.

Angående Utskottet hade på angifna skäl hemställt i 
anslag för mom. a), att Riksdagen måtte såsom bidrag till bestridande af 

af skogsvårds- ^os*'nat^erna för uppehållande af skogsvårdsstyrelsernas verksamhet, 
styrelsernas Pa extra stat för år 1905 anvisa ett anslag af 60,000 kronor. 
verksamhet. Vid punkten hade afgifvits reservation

af herr H. P. P. Tamm, som ansett, att åt motiveringen borthafva 
gifvits följande lydelse:

»Emot — — — erinra.
Hvad däremot beträffar — — — på annat sätt.
Emellertid och då i § 2 af kungl. förordningen den 24 juli 

1903 angående skogsvårdsstyrelser är stadgadt, att hos skogsvårds- 
styrelse skall såsom biträde vara anställd eu forstligt bildad man, 
anser utskottet, att tillgång till aflöning åt ett sådant biträde bör 
af allmänna medel beredas. Ett anslag för ändamålet synes alltså, 
på sätt Kungl. Maj:t föreslagit, böra af Riksdagen beviljas; men 
torde detta anslag för det närvarande kunna begränsas till 60,000 
kronor.»

Herr af Buren: Jag ber att få fästa kammarens uppmärksam- 
het därpå, att ifrågavarande anslag afser att möjliggöra för skogs- 
vårdsstyrelserna att förskaffa sig dugliga, erfarna, skickliga, fullt 
kompetenta, intresserade och vakna skogsmän till biträde i det 
maktpåliggande värf, som skogsvårdsstyrelserna hafva fått sig 
anförtrodt i afseende å våra enskilda skogars vård. Den lefvande 
kraft, som genom detta anslag skulle sättas in uti skogsvårds
styrelserna, utgör själfva kärnpunkten uti den organisation, som vi 
efter så mycket arbete och så många år lyckats genomföra vid 
1903 års riksdag. Om icke skogsvårdsstyrelserna kunna eller blifva 
satta i tillfälle att förskaffa sig sådana dugande krafter att biträda 
dem i deras verksamhet, fruktar jag för min del, att den organisa
tion, som vi genomfört, icke får stort värde, men med denna kraft
tillökning har jag däremot ställt mycket stort förtroende till dessa 
skogsvårdsstyrelser. Om, såsom jag hoppas, Riksdagen genom ett 
lagförslag kommer att bifalla min önskan om bildande af nya 
gemensamhetsskogar, har jag tänkt mig, att dessa skogsvårdsstyrelser
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skulle kunna utöfva den kontroll, som behöfs för dessa allmänna Angående 
skogars rationella vård och uthålliga afkastning. ^ upphållande

Nu har utskottet icke allenast prutat ned det anslag Kungl. af skogsvårds^ 
Maj:t begärt på 73,000 kronor till 60,000 kronor, således med styrelsernas
13,000 kronor, utan utskottet har dess värre sagt, att detta anslag verksamhet. 
anser utskottet såsom ett bidrag till skogsvårdsstyrelsernas utgifter (Forts.) 
i allmänhet. Dessa slutledningar har utskottet kommit till genom 
sin uppfattning af de ändringar, som förra riksdagen vidtogos med 
några paragrafer. Dessa förändringar hafva gifvit utskottet anledning 
till att anse detta anslag såsom en bisak i stället för, såsom det 
verkligen är, en hufvudsak. Jag kan således icke dela utskottets 
uppfattning med afseende å bedömandet af denna fråga och detta 
anslag, och min uppfattning delas af Kungl. Maj:t, såsom synes af 
anförandet till statsrådsprotokollet (sid. 174 i utskottets betänkande).
Statsrådet yttrar nämligen: »De i enlighet härmed vidtagna ändringar 
i 2 § och 4 §, punkt d) uti det af Eders Kungl. Maj:t framlagda 
förslaget till förordning angående skogsvårdsstyrelser synas mig icke 
kunna föranleda någon minskning i det af kommittén för aflönande 
af sekreterare beräknade beloppet, 73,000 kronor; och torde ej 
heller Riksdagen hafva tänkt sig, att någon sådan minskning skulle 
blifva en följd af samma ändringar». Äfven jag håller före, att 
Riksdagen ej heller har tänkt på detta; och statsrådet säger dess
utom, att det är påtagligt, att ett statsanslag af 73,000 kronor såsom 
bidrag till aflönande af sekreterare hos skogsvårdsstyrelserna ingalunda 
är för högt tilltaget.

Det är på dessa skäl, herr grefve och talman, som jag anhåller 
att få yrka bifall till Kungl. Maj:ts förslag med anslutning till den 
motivering, som är af herr Tamm i en reservation angifven, dock 
med uteslutande af orden: »Men torde detta anslag för det när
varande kunna begränsas till 60,000 kronor».

Herr T a m in, Hugo: Denna fråga är alldeles absolut beroende 
på uppfattningen af den af Riksdagen föregående år antagna 
lagen om vård af enskildes skogar och den samtidigt antagna 
organisationen af skogsvårdsstyrelserna, för hvilka, så vidt jag vet, 
icke några instruktioner ens äro uppgjorda, ännu mindre fastställda. 
De af utskottets ledamöter, som icke haft den fördel, som jag haft, 
att deltaga i behandlingen af denna fråga i föregående Riksdags 
särskilda utskott, hafva på grund häraf kanske icke kunnat i 
dess fulla vidd uppfatta betydelsen af detta anslag. Detta har 
kanske gjort utskottet därvidlag tveksamt, och jag har blifvit ensam 
reservant. Jag ber att få framhålla eu synpunkt, som för mig i 
detta fall varit bestämmande. Jag nödgas då med ett par ord göra 
några erinringar i afseende å det riksdagsbeslut, som fattades i fjol. 
Däruti fastslogs, att man skulle öfverlämna åt af länen valda skogs
vårdsstyrelser handhafvandet af denna lag. Dessa skogsvårdsstyrelser 
äro ålagda att till sin hjälp anställa ett forstligt biträde. Man borttog
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Angående mycket riktigt, såsom utskottet anfört, att denne skulle vara sékre- 
uwehallande ferare> s&som i den kungl. propositionen föreslagits, och han blef 
af skogsvårds- endast och allenast ett forstligt biträde, motsvarande våra skogs- 
styrelsernas ingenjörer, som skulle stå till skogsvårdsstyrelsens disposition. Detta 
verksamhet, är de hufvudsakliga dragen af denna institution. I afseende å deras 

(Forts.) ekonomi beslöt Riksdagen i fjol, att exportafgifter skulle upptagas 
inom vissa rayoner, och det, som därifrån inflöte, skulle öfverlämnas 
till den skogsvårdsstyrelse, som vore tillsatt för samma rayons skogs
område. Det är den ena stora ekonomiska inkomst, som skogsvårds
styrelse hade att disponera. Den andra, som vore att räkna med 
— hvad som nu föreslagits af Kung], Maj:t — är ett bidrag från 
statsverket i förhållande till det bidrag, som utgår från respektive 
län. Den tredje faktorn skulle vara dessa 73,000 kronor, som 
Kungl. Maj:t talar om. Det är om denna, som den egentliga diver - 
gensen mellan mig och utskottets ledamöter i detta fall ligger. 
Utskottet säger, såsom af den föregående talaren påpekats, att detta 
anslag »endast bör betraktas såsom ett bidrag till skogsvårdsstyrel- 
sernas utgifter i allmänhet». För denna uppfattning vill jag icke 
göra utskottet någon beskyllning; den vinner ett stöd i den kungl. 
propositionen, då nämligen Kungl. Maj:t tager hela kommittéutred
ningen såsom den grund, på hvilken han bygger sitt äskande af 
dessa 73,000 kronor. Hela motiveringen, hela denna summa, allt
sammans är hämtadt ur kommittébetänkandet, och så kommer Kungl. 
Maj:t till dessa 73,000 kronor. Men sedan gör Kungl. Maj:t en liten 
volt med kommitténs slutledning. Kommittén har uttalat, att dessa
73,000 kronor skola utgå till ett bestämdt ändamål, nämligen till 
aflöning åt de i lagen fastslagna forstliga biträdena, och efter denna 
norm och efter denna grund skall anslaget utgå. Men Kungl. Maj:t 
ändrar i hast beslutet och säger: »då det icke lämpligen kan på för
hand fastslås, huru mycket af ifrågavarande anslag bör tillkomma 
det ena eller andra länet, lär anslaget böra ställas till Kungl. 
Maj:ts disposition för fördelning på skogsvårdsstyrelserna efter dessas 
större eller mindre behof däraf»; d. v. s. i stället för att det skulle 
vara en bestämd norm, en bestämd grund, efter hvilken detta anslag 
skulle utgå, tyckes Kungl. Maj:t vilja bestämma grunden efter sin 
egen uppfattning, sin egen tolkning af hvad den ena eller andra 
orten i detta fall kan hafva behof af, och således, om jag så får 
säga, asurpera en fördelning, som åtminstone icke var kommitténs 
uppfattning.

Frågar jag mig, hvart detta skall taga vägen, så är svaret 
alldeles klart. Behof hafva vi godt om i våra tider; de stiga upp 
på alla håll, och att tillfredsställa alla behof, som kunna uppstå för 
skogsvårdsstyrelserna, är omöjligt. Vi komma ofelbart att få ständigt 
förnyade anspråk på detta anslag i stället för att, såsom både min 
och kommitténs mening var, detta anslag skulle begränsas till 
aflöning åt de personer, som af skogsvårdsstyrelserna blifvit antagna 
såsom biträden. § 2 i lagen ändrades ju af Riksdagen därhän, att
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skogsvårdsstyrelsens biträde icke ovillkorligen skulle tjänstgöra såsom Angående 
sekreterare, och endast och allenast det bestämdes att stå kvar i uppkallande 
lagen, att hos skogsvårdsstyrelsen skulle såsom biträde vara anställd af skogsvård» 
en forstligt bildad man, hvilken helst bör hafva fullgjort, hvad som styrelsernas 
erfordras för vinnande af anställning såsom tjänsteman i skogsstaten. verksamhet. 
Lagen ålägger således bestämdt dessa korporationer att hafva en (Forts) 
sådan man hos sig anställd, och det är just på den grund, att lagen 
bestämmer detta, som det synes mig riktigt, att, när staten upp
ställer denna fordran, staten också bereder medel för att till dylika 
biträden må af styrelserna kunna antagas så dugliga personer som 
möjligt. Däri gifver jag föregående talare alldeles rätt, att om dessa 
afgifter, såsom utskottet föreslår, skola gå till styrelsernas verksamhet 
i allmänhet, så uppstår därigenom en frestelse att använda så litet 
som möjligt till aflöning af detta biträde och i stället använda medlen 
till andra ändamål. Med hänsyn till den viktiga uppgift som dessa 
biträden hafva, är det nödvändigt, att till dylika biträden utväljas 
så goda och bra personer som möjligt. Men om, såsom utskottet 
föreslår, detta anslag får af Kungl. Maj:t fördelas till skogsvårds- 
styrelsernas allmänna utgifter, så kommer detta att verka, att det 
blir svårare att erhålla biträden med tillräckligt goda kvalifikationer.

Jag vill särskild! fästa kammarens uppmärksamhet på en sak.
Som kammaren torde erinra sig, så åsyftade man med skogslagen 
och med den sammanhängande förordningar, att skogsvårdsstyrel- 
sernas verksamhet skulle gå i två olika riktningar. Den ena skulle 
vara att begagna de straffparagrafer, som finnas, för att så att säga 
hindra skogsförödelse eller skogssköfling, men man hade den bestämda 
åsikten, att skogsvårdsstyrelserna i detta hänseende borde vara för
siktiga. De skulle således icke genom jurister eller detektiver eller 
hvad man vill kalla dem anställa åtal för skogssköfling för hvarje 
tillfälle, som kunde yppa sig, och därigenom redan från början ge 
sin verksamhet en förhatlig stämpel, utan skogsvårdsstyrelserna skulle 
endast använda straffparagraferna i sådana fall, där det vore alldeles 
tydligt, att skogsförödelse förelåge. Den andra uppgiften — den 
som jag anser vara den allra väsentligaste •—• består i att genom 
vägledning och råd göra sin insats i arbetet och därigenom leda 
hela landets skogsskötsel i en god riktning. Det vill säga, detta är 
deras positiva uppgift. Men därmed framstår det också såsom eu 
naturlig fordran, att det blir nödvändigt, att till ledare sättas så 
dugliga och praktiskt erfarne personer som möjligt. Ständigt och 
jämnt får man höra klagan öfver statens unga tjänstemän; de göra 
huggningar så dumt, de plantera så dumt. Och det är verkligen 
så, att det behöfs både erfarenhet och kunskaper och riktigt godt 
omdöme, för att icke en sådan vägledande verksamhet skall gå nedåt 
i stället för uppåt. Jag anser således i likhet med den föregående 
talaren, att det ligger ofantligt stor vikt på, att denna person blir 
den bästa möjliga, och då är det efter min uppfattning en bestämd 
fördel, att, dessa styrelser kunna påräkna, att, om de taga dugligt
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Angående folk, så ersättas dessa af statsmedel. På denna grund anser 
uppehållandejag det vara riktigt, att dessa biträden icke komina att blifva en 

af skogsvårds-iunSa för skogsvårdsstyrelsernas ekonomi och att det icke på något 
styrelsernas sätt blir en lockelse för skogsvårdsstyrelserna att spara in några 
verksamhet, kronor genom att taga mindre kvalificerade personer. Jag håller 

(Forts.) fast vid att det för skogsvården är nödvändigt, att staten hjälper 
till i detta afseende, och då staten, som jag nyss sade, har ålagt 
dessa skogsvårdsstyrelser att antaga dylika biträden, så synes detta 
mig vara eu fullgiltig rättsgrund för att dessa personer skola betalas 
af statsmedel. Det är detta, som jag velat betona, och det är endast 
däri som min motivering skiljer sig från utskottets, att jag vill 
påpeka, att denna person — icke sekreterare, som Kung! Maj:t 
håller på och så att säga envisas att skrifva om, fastän Riksdagen 
har sagt, att det icke skall vara någon sekreterare utan att det skall 
vara ett biträde, som skall vara forstligt bildadt, fastän han ej 
behöfver hafva samma kvalifikation som statens tjänstemän — skall 
i afseende å lönefrågan frigöras från skogsvårdsstyrelserna, så att 
dessa endast hafva att tänka: låt oss skaffa den bästa och dugligaste 
karl; det är ingen tunga för oss. På denna grund är det som jag 
ansett mig böra hålla på den motivering, som jag här tagit mig 
friheten att anföra.

I sammanhang härmed ber jag att få göra ännu en anmärkning 
mot utskottets skrifvelse. Utskottet söker vidare bevisa obehöflig- 
heten af de 73,000 kronorna till skogsvårdsstyrelsernas utgifter 
genom följande resonemang: »till dessa utgifters bestridande komma 
styrelserna i främsta rummet att åtnjuta den inkomst, som inflyter 
genom exportafgifterna». Huru ställer sig nu detta? Det är ej 
sant; såvidt man kunnat beräkna, utgöra dessa medel 580,000 
kronor. Men fördelningen af dessa ligger ingalunda i Kungl. Maj:ts 
eller någon annans hand; den bestämmes af lagen och det enda 
berättigade i dessa exportafgifters upptagande ligger däri, att dessa 
medel i sin helhet användas till den orts gagn, inom hvilken de 
upptagits och af hvilken de betalas. Det går ej an att tänka sig 
att dylika afgifter från Norrland skulle föras öfver för att hjälpa 
södra Skåne eller från Småland och Värmland föras öfver till svagare 
län, utan lagen bestämmer hvart de skola gå, och således kan man 
ej saga, att dessa afgifter från alla håll skola kunna användas till 
bestridande af skogsvårdsstyrelsernas utgifter i allmänhet. Det beror 
på, huru de falla. Den beräkning, som gjorts, visar, att ett par län, 
Västernorrlands och Jämtlands, få öfver 100,000 kronor, Koppar
bergs län 63,000 kronor, Gäfleborgs län 83,000 kronor, Värmlands 
län 70,000 kronor, Kalmar län 30,000 kronor, Kronobergs län 21,000 
kronor. Detta går ju ihop, men huru skall det gå att taga aflöning 
åt ifrågavarande biträde i ett län, som får 84 kronor eller huru 
vilja herrarne taga aflöning åt biträdet i det län, som kanske gjort 
mest för hela saken nämligen Göteborgs- och Bohus län, hvilket 
betalar minst 20,000 kronor om året till skogarnes skötsel, då detta
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län får 499 kronor. Kan man hänvisa till att af dessa belopp Angående 
bestrida aflöning åt styrelse samt öfriga utgifter? Nej! Göteborgs "nslaffför 
och Bohus län har efter den nya förordningen den fördelen att för af skogsvårds- 
sin offervillighet kunna få ett anslag af staten å 20,000 kronor, styrelsernas 
Men icke kan man hänvisa vederbörande att af exportafgifter bestrida verksamhet. 
sina utgifter, då somliga län af dessa få så små belopp som 84 eller (Forts.) 
499 kronor. Den åtgärden duger ej så länge lagen består.

Såvida man således icke vill, att Kung! Maj:t onödigtvis skall 
få bestämmanderätten, hvilket alltid kommer att leda till godtycke, 
så finns det för att hjälpa skogsvårdsstyrelserna att kunna få de 
bästa männen ingen annan utväg än den, som Kungl. Maj:t ej 
tyckes vilja godkänna, men om hvilken hela kommittén var enig, 
nämligen att liksom dessa exportafgifter utdelas efter bestämda 
grunder, d. v. s. till de orter, hvarifrån virket kommit, och likasom 
extra anslaget för skogsodlingens befrämjande — det är nu före
slaget till 100,000 kronor, men man får väl hoppas, att det kommer 
att stiga — skall utdelas efter bestämda grunder, nämligen i samma 
mån som hushållningssällskapen och landstingen själfva tillskjuta 
medel för detta ändamål, så skola dessa 73,000 kronor ock utgå 
efter en bestämd grund, nämligen så, att skogsvårdsstyrelserna skola 
äga uppbära det belopp, som de betalat, för att få just detta i lagen 
bestämda biträde.

Att denna summa blifvit nedsatt, är mig jämförelsevis likgiltigt, 
men däremot icke att dessa personers kvalifikationer blifvit nedsatta.
Jag fick i fjol med blödande hjärta stå och försvara, att dessa 
biträden ej skulle behöfva hafva den högsta kvalifikation, som här 
i Sverige kan fås, nämligen att hafva gått igenom skogsinstitutet, 
utan att skogsvårdsstyrelserna skulle, om de ville, kunna få taga 
en, som i Danmark gått igenom en forstlig utbildningskurs, eller 
också få taga sådana, som endast gått igenom en lägre kurs vid 
skogsinstitutet. Där är således tyvärr en nedsättning af kvalifika
tionerna gjord, men jag ber herrarne tänka sig väl före, innan ni 
genom att bifalla utskottets förslag än ytterligare göra någon ned
sättning uti dessa biträdens kvalifikationer. Det skulle blifva både 
mera bestämdt och klart och till bättre reda och gagn ländande, om 
Riksdagen nu ville bifalla det yrkande, som af mig är gjordt i 
reservationen.

På dessa grunder anhåller jag, herr talman, om bifall till den 
af mig gjorda reservationen.

Herr Wijk: Det egentliga skälet, hvarför utskottet satt ned
summan från 73,000 kronor till 60,000 kronor, är ej att så mycket 
söka i beloppets storlek utan fast mer däri, att utskottet velat taga 
afstånd från den af skogskommittén upprättade tabell, som åter
finnes i den kungl. propositionen. Denna tabell uppgjordes under 
förutsättning, att dessa forstligt bildade män skulle äga kompetens 
att blifva statstjänstemän, d. v. s. hafva gått igenom skogsinstitutet.
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Angående Detta ändrade Riksdagen, och därför har också utskottet ansett, att 
anslag för pel0ppet borde kunna nedsättas. 

af skogsvårds- Men skälet är egentligen ej heller så mycket detta, utan ännu
styrelsernas mer att man velat slå fast, att dessa penningar icke skola, såsom 
verksamhet. Kungl. Maj:t vill, gå till aflöning åt sekreterare. Man får tyvärr 

(Forts.) klart för sig, att detta är regeringens mening, då man läser på 
sidan 172: »Det belopp, som enligt denna beräkning skulle af stats
medel till nu ifrågavarande ändamål utgå, nämligen dels till skogs
odlingens befrämjande 100,000 kronor och dels till aflönande af 
sekreterare bos skogsvårdsstyrelserna 73,000 kronor eller tillhopa
173,000 kronor, synes mig ingalunda vara för högt beräknadt, utan 
kanske snarare väl knappt tilltaget.» Alltså regeringen föreslår, att 
dessa medel skola lämnas till sekreterare. Det är detta, som ut
skottet ej velat vara med om.

Jag förstår egentligen icke, hvari utskottet skiljer sig från herr 
Tamms reservation. Ty utskottet har aldrig satt i fråga, att icke 
skogsvårdsstyrelserna skola hafva forstligt bildade män till biträden. 
Utskottet säger tvärtom i sin motivering: »härvid är att märka, att 
enligt nästlidet års Riksdags beslut den såsom fast biträde hos 
skogsvårdsstyrelse anställde person ej ovillkorligen bör hvarken 
vara föredragande och sekreterare hos styrelsen eller äga den för 
vinnande af anställning i skogsstaten föreskrifna kompetens.» 
Detta förutsätter ju, att dessa biträden skola vara forstligt bildade 
män, ehuru de ej behöfva den kompetens, som erfordras för att 
blifva statens skogstjänstemän. Skillnaden mellan Kungl. Maj:ts 
och utskottets förslag ligger således däri, att enligt utskottets mening 
de anslag, som nu komma att delas ut till skogsvårdsstyrelserna, 
skola af dem få handhafvas, som de för godt finna, och att således 
ej dessa anslag ovillkorligen skola fastslås såsom aflöning för dessa 
forstligt bildade biträden, utan att det skall ligga i skogsvårds- 
styrelsernas skön att handskas därmed, som de för godt finna.

Jag ber att få yrka bifall till utskottets förslag.

Herr Stephens: Jag har ej begärt ordet för att deltaga i 
diskussionen om det högre eller lägre belopp, som kan komma i 
fråga att beviljas. Det är ett annat förhållande, som gifvit mig 
anledning att uppträda. Såsom af handlin garna framgår, tyckes 
skogsvårdsstyrelsen få ganska afsevärda belopp till sin disposition, 
eller omkring 700,000 kronor. Under den första perioden, då skogs
vårdsstyrelsen är ny och den måste vara mera afvaktande, torde 
den, enligt hvad jag tror, icke få anledning till att på fördelaktigt 
sätt använda detta stora belopp. Jag har därför tänkt, att man 
skulle på annat sätt göra en del af denna summa fruktbärande för 
skogsvården och skogsvårdsaffärer i allmänhet, därigenom att man 
t. ex. öfverlämnade till vederbörande departementschef 100,000 kronor 
för befrämjande af skogsundervisningen. Om herrarne se här på 
tabellen på slutet af hufvudtiteln, så finna herrarne, att till skogs-
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undervisningens befrämjande är ej anslaget mer än 55,000 kronor, Angående 
medan däremot till landtbrukets undervisande är anslaget öfver ansl^g för
270,000 kronor. Men sedan jag begärde ordet, har berr Tamm af skogsvårds- 
upplyst oss om — hvilket jag för öfrigt borde hafva vetat, då jag styrelsernas 
satt i skogsutskottet i fjol — att af de olika belopp, som tillsammans verksamhet. 
bilda den stora summan af 700,000 kronor, som skulle komma skogs- (Forts.) 
vårdsstyrelserna till godo, komma 580,000 kronor från de afgifter, 
som inflyta genom exportafgifter å trävaror, utförda från de olika 
länen och Indika icke få användas utom de respektiva länen, från 
bvilka de härleda sig. Ja, det är nog så, att lagen har bestämt 
detta. Jag för min del har varit emot hela lagen, och förefaller 
det mig olämpligt, att ett så beskaffadt förhållande skulle för fram
tiden blifva fastslaget. Med vårt lands vidsträckta kommunikationer 
genom järnvägar och långa flottled är det, enligt min åsikt, alldeles 
tydligt, att det hufvudsakligen i praktiken blir de län, hvarest export- 
hamnarne och de förnämsta skogsförädlingsverken äro belägna, som 
komma att uppbära eu större del af exportafgifterna, oaktadt själfva 
råvarorna från skogarne komma fram från flera skilda län till för- 
brukningsplatserna. Sålunda skulle i nämnda fall dessa många 
skilda läns skogsexportmedel få tillgodogöras till väsentlig del i de 
få län, som hade de hufvudsakligaste förädlingsverken och export
platserna.

Det är ett förhållande, som lägger en svårighet i vägen för 
mitt förslag, nämligen att detsamma under inga omständigheter för 
närvarande kan blifva föremål för votering. Då det ej föreligger 
någon motion eller proposition i den omnämnda riktningen, är det 
således tydligt, att hela denna min nu yttrade tankegång ej kan 
blifva annat än något för kammaren att lägga på minnet till en 
kommande tid. Emellertid vill jag på samma gång, som jag fäster 
uppmärksamheten på önskvärdheten af att en del af omnämnda 
stora skogsmedel, som under första tiden ej kunna komma att 
fördelaktigt användas, direkt skulle kunna få anslås till skogsunder- 
visningen genom att eu del af desamma ställes till departements
chefens disposition härför, samtidigt hafva erinrat om nödvändig
heten, att åtgärder vidtagas, så att ej skogslagen kommer att lägga 
hinder i vägen för eu sådan anordning. Det är allt hvad jag har 
att säga.

Hans excellens friherre von Essen: Jag skall be att först med 
några ord få bemöta den siste talaren, ehuru han ej gjort något 
yrkande. Jag vill framhålla, att afsikten har från början varit, alt 
dessa så kallade skogsvårdsafgifter, som uppgå till så stora belopp, 
skulle anväudas på det sätt, att de komme de särskilda orterna till 
godo genom skogsodlings- och afdikningsföretag för skogens tillväxt.
Att det skulle vara mycket svårt att göra upp en rättvis fördelning, 
är ju naturligt. För att ej väcka för mycket missnöje med dessa 
afgifter i de skilda orterna, var man nödsakad att försöka vinna
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Angående det målet, att just använda afgifterna för samma orter, där de upp- 
anslag för purpg, Skulle åter, såsom den siste talaren antydde, dessa utgifter 

af skogsvårds- komma att dragas från det hufvudsakliga ändamålet, skogsvårdens 
styrelsernas befrämjande å de skilda orterna, så skulle lätt nog missnöje uppstå, 
verksamhet, och då voro mycket förfeladt, som annars kunnat vinnas.

(Forts.) Hvarför jag egentligen tagit mig friheten att begära ordet, är
att jag till en början icke kan underlåta att begagna mig af det 
nöje, som för denna gång händt mig, nämligen att få instämma i 
det yrkande, som gjordes af den förste talaren. Hvad den andre 
talarens utredning beträffar, så är därtill från min ståndpunkt icke 
något att tillägga, ty den var befogad, och för den ändring, som 
han önskade i motiveringen, redogjorde han på ett sätt, som till
talade mig ganska mycket. Jag clelar hans åsikt och anhåller att 
få yrka bifall till hans reservation. Men han yttrade tillika, att 
det var med blödande hjärta, som han var med om att nedsätta 
det ifrågasatta anslaget från 73,000 kronor, och jag förmodar, att 
hans hjärta har blödt såväl i statsutskottet som vid detta tillfälle, 
då han varit nödsakad att hålla på det mindre beloppet. Det kan 
ju vara fruktlöst, synes det, att yttra något, då man ställer sig emot 
ett enhälligt statsutskott i fråga om ett statsanslag. Under min 
långa riksdagsmannatid har det emellertid två gånger inträffat att 
något dylikt lyckats, ehuru jag vill medgifva, att den ena gången 
det endast var Första Kammarens alla ledamöter, som förenade sig 
om att afslå ett anslag, som Andra Kammarens statsutskotts- 
ledamöter tillstyrkt. Det var den stora och för framtiden så ytterst 
viktiga frågan rörande anläggning af telefonliuie från Stockholm 
till Göteborg. Man vågade sig fram mot dessa mäktiga män i 
Första Kammaren, som opponerade sig mot anslaget i fråga. Jag 
var då finansminister. Propositionen vann Riksdagens bifall, och 
jag såg icke något missnöje hos de herrar, som då fingo foga sig 
efter en motsatt mening mot deras. Sedan tror jag äfven, att 
samme högt ärade män voro rätt belåtna med att det första steget 
tagits i afseende å dessa telefonlångledningar. Hade ej detta steg 
då tagits, så kanske det ej heller skett sedan. Striden var då mycket 
häftig mellan det allmänna och de enskilda bolagen, och hade icke 
staten då tagit saken i sin hand, så hade man kunnat få vänta i 
både eu och två generationer, ja, jag vet icke hur länge. Jag har 
endast velat antyda detta såsom ursäkt för mig, att jag tillåtit mig 
att begära ordet för att framställa samma yrkande som den förste 
talaren, nämligen att anslaget ej måtte nedsättas till 60,000 kronor, 
utan bibehållas vid de föreslagna 73,000 kronor. Såsom den andre 
talaren i ordningen sade, är det meningen att detta anslag skall 
användas uteslutande till dessa biträden, som äro så ytterst viktiga 
personer i skogsvårdsstyrelserna, för att gifva dem den ställning 
och den aflöning af statsmedel, som är erforderlig. De skola vara 
biträden i alla förstuga frågor, ej allenast för att kontrollera utan 
äfven för att leda och undervisa. Den som har skog, vet ganska
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väl att, när det blir fråga om kontroll eller inspektion af skogsvård, Angående 
så ligger det nära till hands att svara: den saken förstår jag själf; anslag för 
den saken sköter jag efter mitt eget behag; jag tillåter ej någonafskngsvTrdl 
inspektion och behöfver ej någon undervisning i skogsskötsel. Men styrelsernas 
om ett sådant biträde kommer ut på ägorna och säger: så och så verksamhet. 
bör ni göra, så får ni större afkastning inom viss tid, och på detta (Forts.) 
praktiska sätt undervisar skogsägaren, så väcker han ett lefvande 
intresse hos denne skogsägare. Nu för tiden är det sä märkvärdigt, 
att en ung man, som är skogsägare, kan på sin ålderdom skörda 
frukten af sitt arbete. Jag bär redan varit i tillfälle att afverka 
skog, som jag själf planterat. Detta beror därpå, att man nu kan 
använda mindre dimensioner och ändock få sådan godtgörelse, att 
afverkningen blir jämförelsevis lönande. Det är således eu sådan, 
så ytterst viktig ledning, som dessa biträden hafva att utöfva.

Skogskommittén uppgjorde en tabell, som herrarne naturligtvis 
sett, och som slutar på 73,000 kronor. Den högsta lönen där är 
upptagen till 4,000 kronor. Jag frågar nu: är detta för högt?
Huru har man kunnat jämka på ett dylikt belopp? Jo, på det 
sättet, att man tänkt sig att dessa biträden icke skola behöfva 
fullständig utbildning, utan att man skulle kunna antaga icke blott 
dem, som genomgått den högre kursen, utan äfven biträden, som äro 
mer underhaltiga, om jag så må säga.

Men skall man kunna få en skicklig, praktisk man, som genom
gått den mindre kursen, så blir det i alla händelser icke för mycket 
att betala honom med 3,000 ä 4,000 kronor, ty talan vet ju, att 
enskilde betala 8,000 ä 10,000 kronor för att få eu skicklig karl.
Det är under sådana förhållanden naturligt, att jag sätter i fråga 
att få detta anslag höjdt till det af Kungl. Maj:t föreslagna beloppet.

Jag vädjar därför till statsutskottets ledamöter från Första 
Kammaren, hvilka antagligen, enligt hvad jag tillåter mig förmoda, 
påverkats af sina mera sparsamma kamrater på andra sidan bordet 
och som nu icke anse sig kunna frångå hvad de inom utskottet för
bundit sig till, huruvida de icke nu ville vara så goda och icke strida 
allt för hårdt för utskottets mening. Därest de så göra och kam
marens öfriga ledamöter vilja lyssna till de verkligen goda råd, 
som den förste talaren gifvit, och bifalla det af Kungl. Maj:t äskade 
beloppet, 73,000 kronor, så blir staten minsann icke fattigare för 
eu så obetydlig summa som 13,000 kronor. Men det är dock en 
ofantligt viktig sak, att man kan betala en ordentlig aflöning åt 
den forstligt bildade person, som bär skulle anställas, eu sak som 
är af betydelse för skogsvården i hela landet.

Man har ju nu jämfört det forstligt bildade biträdet i skogs- 
vårdsstyrelserna med de skogsingenjörer, som redan finnas, och 
hvilka blifva så litet använda. Ja, därvidlag är det nog det felet, 
som jag nyss tog mig friheten att framhålla, att anlitandet af eu 
skogsingeniör liksom förutsätter, att man icke förstår att sköta sin 
skog själf, men det erkännandet vilja få gärna göra. Den nu ifråga-
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Angående varande personen åter skulle man icke behöfva rekvirera, utan han 
anslag för skulle ständigt vara sysselsatt med att besiktiga skogen i orterna 

af skogsvård!-s&m* tillhandagå med välvilliga råd. Någon väsentlig kontroll skulle 
styrelsernas han endast utöfva, då det, som den andre talaren säde, är fråga 
verksamhet, om verklig skogssköfling.

(Forts.) Det har varit ett stort motstånd mot denna lag, som till min
stora glädje antogs af Riksdagen den 15 maj förlidet år — jag 
glömmer aldrig den dagen — och detta motstånd hade sin grund 
häruti, att man trodde det skulle blifva en inkvisitorisk lag, som 
skulle blifva till en plåga för den enskildes fria handtering och 
ställa skogsägarne under ett slags polisuppsikt. Så blir emellertid 
icke alls förhållandet, utan därigenom kommer endast att sättas en 
gräns för den uppenbara skogssköfling, som på vissa ställen verkligen 
äger rum.

Jag tillåter mig, herr talman, att yrka bifall såväl till den af 
herr Tamm afgifna reservationen som till Kungl. Maj:ts proposition 
i hvad den afser anslagets bestämmande till 73,000 kronor.

Herr Tamm, Hugo: Jag skall till en början be att helt
kort få bemöta hvad min forne kamrat i det särskilda utskottet 
här anfört. När frågan behandlades inom utskottet, var han så 
ifrigt sysselsatt med att få ikull lagen, att han icke tyckes fästat 
sig vid lagens innehåll. För att bestyrka, att jag ej lämnat oriktiga 
uppgifter, skall jag be att få erinra om att förordningen angående 
skogsvårdsafgifter 2 § lyder sålunda: »De genom dessa utgifter in
flytande medel fördelas mellan landstingsområdena efter den virkes- 
mängd, som för tillverkning af de utförda varorna blifvit inom de 
skilda områdena afverkad» — således alldeles oberoende af export
orten. Beloppen fördelas alltså efter den virkesmängd, som afverkats 
inom de särskilda orterna, hvadan sålunda exempelvis Jämtlands län, 
som exporterar åt hafvet, får uppbära 110,000 kronor. Jag tror 
därför vi få diskutera denna fråga på grund af den bestående lagen, 
äfven om eu och annan önskar att den varit annorlunda.

Det var emellertid icke för att få säga detta, som jag begärde 
ordet, utan det var för att få svara min ärade kamrat från stats
utskottet. Han sade, att frågan om beloppets nedsättande icke varit 
det hufvudsakliga för afdelningen, eller detsamma som jag därvid
lag yttrade, nämligen att det var af mindre betydelse, om anslaget 
sattes till 60,000 eller 73,000 kronor. Jag har ej brytt mig om att 
tvista om beloppet, 60,000 kronor, men har jag satt in orden »för 
närvarande», då det är min förhoppning, att skogsvårdsstyrelserna 
mycket snart skola finna, att de få det största gagnet af att anställa 
de bäst kvalificerade tjänstemän. Anslaget torde då mycket snart 
äfven böra höjas från 60,000 kronor till kanske 73,000 kronor eller 
det belopp, som Kungl. Maj:t har begärt på grund af eu liten 
utredning, som vi gjorde inom kommittén i största bast för att se, 
hvart det skulle bära i väg.
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Det inträffar emellertid ibland här i världen, att ett slagord Angående 
visar sig hart när omöjligt att rå på, och ett sådant slagord är uan8g^u{^ 
detta ordet »sekreterare». Det samma väckte inom skogsutskottetskogswrds- 
en förfärlig opposition, inom högsta domstolen fäste sig en ledamot styrelsernas 
därvid, och detta olycksaliga ordet »sekreterare» förföljer mig äfven verksamhet. 
i Kungl. Maj:ts proposition, oaktadt Riksdagen bestämdt sagt ifrån, (Forts.) 
att anslaget icke vore afsedt för sekreterare åt skogs vårdsstyrelserna.
Riksdagen har dock så starkt som möjligt betonat: bort med sekre
teraren, skogsvårdsstyrelserna äga efter godtfinnande anställa och 
aflöna, hur lågt de önska, hvilka de vilja, A. eller B. Med 
sekreteraren har lagen icke att göra, utan hvad lagen har att göra 
med det är den forstligt bilclacle personen. Jag sade genast jag fick 
se den kungl. propositionen: där har Kungl. Maj:t fått in denna 
sekreterare igen för att åstadkomma nya svårigheter ocli nytt motstånd, 
hvilket, som herrarne hafva sett, också lyckats. Det är således här 
icke fråga om sekreterare eller om någonting annat, utan endast om 
den forstligt bildade personen.

Nu har ordföranden på inkomstafdelningen förklarat, att han 
icke kunnat finna någon skillnad mellan mitt och utskottets förslag.
Jo, om jag läst utskottets förslag rätt, så skulle enligt utskottets 
förslag skogsvårdsstyrelsen få använda dessa pengar till bestridande 
af utgifter i allmänhet, således äfven till sekreterarens och alla leda
möternas resor o. d., och det kan då blifva lockande att draga in 
på aflöningen för det forstliga biträdet. Den stora, väsentliga skill
naden mellan mig och utskottet ligger däruti, att jag bestämdt håller 
på denna persons kvalifikationer. Utskottet har sagt, att detta få 
skogsvårdsstyrelserna afgöra. Jag har varit med om att gifva skogs
vårdsstyrelserna största möjliga frihet att besluta, hvilka åtgärder 
skola vidtagas eller hvilka tjänstemän skola anställas, och ingen makt 
kommer i detta fall att hindra dem. Allt hvad jag begär är, som 
sagdt, att kvalifikationerna hos det nu ifrågavarande biträdet hållas 
uppe så högt som möjligt.

Vidare vill jag endast påpeka, att anledningen, hvarför jag inom 
utskottet gått med på anslagets bestämmande till 60,000 'kronor, 
hufvudsakligen var den, att ett sådant förslag förelåg, och jag ansåg, 
som jag nämnde i mitt första anförande, själfva beloppets storlek 
mindre väsentlig. Få vi det endast principiellt fastslaget, att anslaget 
skall användas till de forstliga biträdena, kommer beloppet nog så, 
småningom att höjas i den mån skogsvårdsstyrelserna därom finna 
sig böra göra framställning. Detta är således min principiellt skilj
aktiga ståndpunkt.

Med afseende å herrar friherre von Essens och af Buréns förslag, 
skall jag be att få fästa uppmärksamheten på att deras yrkanden 
icke gå fullkomligt ihop. Jag har nämligen yrkat bifall till stats
utskottets motivering ända till den sista punkten, och skulle denna 
min motivering tagas, d. v. s., med andra ord, motiveringen för 
anslagets fastställande till 60,000 kronor, så går det ej an att därvid,
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Angående såsom de hafva gjort, sammankoppla yrkandet om anslagets utgående 
uppehållande me^ 73,000 kronor, utan motiveringen torde då få något öfverses. 
af skogsvårds- ^et torde möjligen gå an att taga min motivering med uteslutande 
styrelsernas af de sista orden om anslagets begränsning till 60,000 kronor och 
verksamhet, i stället bestämma beloppet till 73,000 kronor.

(Forts.) För min del anser jag mig emellertid, då jag eu gång yrkat,
att beloppet skulle utgå med 60,000 kronor, böra vidhålla detta mitt 
yrkande.

Herr Jonsson: Såsom ledamot i en skogsvårdsstyrelse och
därjämte högst intresserad af att den af Riksdagen antagna lagen 
och de exportafgifter, som framdeles komma att inflyta, måtte göra 

# så stor nytta som möjligt för det ändamål, som därmed är afsedt, 
anser jag mig äfven här böra yttra några ord.

Jag vill då fästa kammarens uppmärksamhet därpå, att för år 
1905 — det året, då la'gen skall träda i tillämpning — komma dessa 
exportafgifter icke skogsvårdsstyrelserna till godo, utan de kunna på 
sin höjd inflyta in på året 1906. Men för att skogsvårdsstyrelserna 
skola kunna fungera på ett riktigt sätt likaväl under år 1905 som 
sedermera, måste de hafva pengar för att röra sig med. Och för 
mig är det då icke alldeles likgiltigt, om det belopp, som Riksdagen 
anslår för ändamålet under år 1905, är 13,000 kronor större eller 
mindre, utan jag anser det ligga stor vikt uppå, att beloppet icke 
måtte nedsättas under hvad Kungl Maj:t har begärt.

Man må besinna, att det är eu ytterst viktig sak, om skogs
vårdsstyrelserna redan under det första året kunna vidtaga alla 
anordningar, som äro nödvändiga, för att skogskulturen redan från 
början må komma in uti ett rätt spår; ty skulle det hända, att 
under det första året, lagarne skola tillämpas, medel saknas för 
skogs vårdsstyrelsernas fungerande på ett rätt sätt, så kommer detta 
att hafva en olycklig inverkan på folkets uppfattning af lagarnes 
innebörd och hvad därmed står i sammanhang för vinnande af 
det mål, som afsetts med lagstiftningen och åläggandet af export- 
afgifterna.

Nu är det utskottets mening, att dessa 60,000 kronor skola 
ställas till skogsvårdsstyrelsernas fria disposition, och att skogsvårds
styrelserna skulle få använda det anvisade beloppet huru de be
hagade, vare sig till aflönande af en forstligt bildad person eller till 
helt andra åtgärder i afseende å skogskulturen. Men det är ju gifvet, 
att om skogsvårdsstyrelserna skola kunna få dugliga biträden — 
och därpå hänger det väsentligen, om deras verksamhet skall kunna 
bhfva af någon afsevärd nytta — går det icke an att sätta ned 
anslagsbeloppet till 60,000 kronor. Jag tror för min de!, att det blir 
kinkigt nog med de 73,000 kronor, som Kungl. Maj:t här föreslagit, 
äfven om Kungl. Maj it kan lyckas att göra en mera omsiktsfull 
fördelning af anslaget mellan de olika skogsvårdsstyrelserna.
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Om skogsvårdsstyrelserna, när de annonsera dylika platser till Angående 
ansökan lediga, icke hafva något bestämdt i afseende å berörda uppehållande 
biträdens lönebelopp, så är det sannolikt, att man icke lyckas f^ af skogsvårds- 
dugligt folk till dessa platser. Och, som jag redan sagt, det ligger styrelsernas 
en oerhörd vikt uppå att styrelserna skola kunna få dugliga biträden, verksamhet. 
på hvilka egentligen allt kommer att hvila i afseende på skogs- (Forts.) 
vården.

Jag tror för min del icke, att man allt för mycket får fästa sig 
därvid, om dessa biträden gått igenom den högre kursen vid skogs
institutet eller någon lägre kurs. Ty det kan mycket väl hända, 
att man får eu man, som gått igenom den lägre kursen, som äger 
lika goda förutsättningar att praktiskt och förståndigt kunna sköta 
sig som den, hvilken genomgått den högre kursen. Men i och med 
detsamma som den, hvilken gått igenom den lägre kursen, besitter 
samma duglighet, måste naturligtvis hans aflöning ställas så, att 
han kan erhållas.

Hur man än ser saken, anser jag det således vara ytterst viktigt, 
att beloppet icke sättes ned under hvad Kungl. Maj:t har föreslagit.

Andra talare hafva fäst uppmärksamheten på att det är en rätt 
viktig sak, att aflöningen till denna forstligt bildade man icke får 
blifva eu sak, som godtyckligt bestämmes af skogsvårdsstyrelserna.
Tv då kan det hända, att skogsvårdsstyrelserna betrakta saken på 
följande sätt: Här skola vi spara in; det är icke så kinkigt, om vi 
förvärfva en särskildt duglig person, utan vi anslå i stället medlen 
till ett biträde af en lägre kvalitet, som på olika orter inom området 
skall kontrollera och se till, hur afverkningen och dylikt bedrifves.

Det är då gifvet, att den viktiga roll, som denne man skulle 
spela inom skogsvårdstyrelserna, måste blifva förfelad.

Jag vill fästa herrames uppmärksamhet på att år 1905 för 
skogsvården och skogsvårdsstyrelserna blir ett mycket viktigt skede 
i afseende å skogslagarnes tillämpning. Ty blir saken ordnad och 
kommer in uti ett rätt spår redan från början, vågar jag tro, att 
effekten utaf hvad Riksdagen har afsett med sin lagstiftning om 
skogsvård och exportafgifter kommer att blifva en helt annan och 
större, än om året 1905 skall blifva ett experimentår, då man icke 
kan sätta allt i skick på det önskvärda och rätta sättet. .

För att icke upptaga kammarens tid längre, skall jag å dessa 
af mig angifna skäl be att få yrka bifall till herr Tamms reservation, 
men med den skillnad, att beloppet sättes till 73,000 kronor i stället 
för af honom föreslagna 00,000 kronor.

Herr Bergström: Herr Tamm yttrade i sitt anförande nyss,
att de medel, hvarom bär är fråga, icke skulle användas för sekre
terare, utan för forstligt bildade biträden i skogsvårdsstyrelserna.

Gentemot detta skulle jag vilja fästa Riksdagens uppmärk
samhet på eu sak, som var före i skogsutskottet och där, så vidt 
jag minnes, icke förnekades, nämligen att det råder fullständig brist
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på forstligt bildade personer för de platser, som nu äro ifrågasatta. 
Då alltså brist på sådana personer är rådande, bar den af stats
utskottet vidtagna åtgärden att nu under det första året icke sätta 
lönerna fullt så högt, som regeringen har begärt, varit mycket väl
betänkt. Det sätt, hvarpå denna fråga nu behandlats, påminner 
verkligen om en sak, som jag hört berättas, nämligen om en stat, 
som intresserade sig mycket för folkundervisningen och på grund 
däraf anordnade byggandet af folkskolor och äfven i öfrigt gjorde 
hvad som behöfdes för denna undervisning, men glömde, att det 
ej fanns lärare, så att hela företaget stupade på den saken.

På grund af endast detta förhållande, att, som sagd!, ett till
räckligt antal forstligt bildade personer icke för närvarande finnes, 
anser jag mig kunna fullständigt instämma med herr Stephens uti 
att anslag för skogsläroverk skulle vara till större gagn för en sak
kunnig skogsvård fin anslag till det här ifrågasatta ändamålet.

På anförda grunder ber jag att få yrka bifall till utskottets 
förslag.

Herr Wijk: Med anledning däraf att den ärade talaren på
Gäfleborgsbänken påstod, att skogsvårdsstyrelserna enligt utskottets 
förslag skulle få göra hvad de vilja, så vill jag nämna, att de 
naturligtvis icke få det, ty de måste ovillkorligen taga en forstligt 
bildad man. Det förefaller mig för örigt ganska egendomligt, att 
herrarne här tyckas vilja underkänna skogsvårdsstyrelsernas kom
petens i detta fall. Af Indika personer skola då dessa skogsvårds- 
styrelser bestå? Jo, af en af Kungl. Maj:t utsedd person till ord
förande samt en vald af landstinget och en af hushållningssäll
skapet. Skola nu icke dessa tre förtroendemän kunna anordna till
syn samt vård om skogar inom länen lika väl som Kungl. Maj:t?

Det synes mig högst egendomligt, att detta ovillkorligen skall 
inrangeras under Kungl. Maj:t, och att man icke inom länet skall 
få äga frihet att sköta denna sak.

Herr Tamm, Hugo: Jag skall be att få fästa uppmärk
samheten på att den siste talaren tycktes hafva fått detta alldeles 
om bakfoten. Ty icke är det fråga om huruvida Kungl. Maj:t 
skall tillsätta detta biträde eller icke, utan biträdet skall tillsättas 
af skogsvårdsstyrelsen. Kungl. Maj:t skall därmed icke få något 
att skaffa, äfven om mitt förslag godkännes, utan han skall endast 
tillsätta styrelsens ordförande.

Grefve Hamilton: Då jag är en af dem, som under förlidet
år vid skogslagarnes behandling yrkade bifall till den förändring, 
att den hos skogsvårdsstyrelse anställde forstligt bildade personen 
icke behöfde äga den kompetens, som är nödvändig för vinnande 
af anställning i skogsstaten, så ber jag få säga, att jag därmed icke 
alls afsett, att man skulle kunna nöja sig med en lägre kvalificerad
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person än den, som gått igenom den högre skogsskolan. Tvärtom Angående 
grundade sig mitt yrkande därpå, att jag ansåg en god del af dessa 
personer icke duga och icke vara nog kompetenta för speciellt våra afskogsvåi-ds 
skånska förhållanden, våra bokskogar, och att vi från Danmark styrelsernas 
kunde erhålla mera kompetenta personer. verksamhet.

Det förefaller mig därför, som om det af utskottet framhållna (Forts.) 
skälet, att dessa personer kunde äga mindre kompetens än de, som 
gått igenom den högre skogsskolan, måste bortfalla, och då bort
faller också all anledning att nedsätta anslaget från 73,000 kronor 
till 60,000 kronor.

Går rnau igenom den tabell, som här finnes införd i utskottets 
förslag rörande aflöningen åt dessa forstligt bildade personer, så 
måste man väl erkänna, att de belopp, som där blifvit anförda, äro 
skäligen små.

Detta är eu stor fråga för vårt land. En ny lag skall genom
föras, som skapar alldeles nya förhållanden, och huruvida de nya 
anordningarna skola göra nytta beror just på hvad de forstligt 
bildade personerna duga till.

Det är visserligen sant, att ledamöterna i en skogsvårdsstyrelse 
kunna förstå sig på skog, men tydligt är, att de fullkomligt sakna 
de fackkunskaper, som äro behöfliga i synnerhet i frågor, där fack
kunskapen ändras och stiger dag från dag.

Herr talman, jag ber att få yrka bifall till Kungl. Maj:ts för
slag i fråga om ett anslag på 73,000 kronor.

Herr Wijk: Ja, det visste jag ju mycket väl, att det är skogs
styrelsen, som skall tillsätta detta biträde, men hvad jag opponerade 
emot var, att Kungl. Maj:t skall bestämma aflöningen, och att det 
icke kan ligga i skogsstyrelsens skön att göra detta lika väl som i 
Kungl. Maj:ts.

Herr Tamm, Hugo: Jag vet icke, hvarifrån herr Wijk har
fått den uppgiften, att Kungl. Maj-.t skall bestämma aflöningen.
Kungl. Maj:t skall endast utbetala till skogsvårdsstyrelsen den lön, 
som skogsvårdsstyrelsen fastställer, och möjlighet är genom anslaget 
endast beredd för Kungl. Maj:t att kunna skaffa åt skogsvårdssty
relsen den bästa forstliga hjälp utan att dessa löner behöfva sär
skild! betunga skogsvårdsstyrelsernas allmänna medel. Har skogs
vårdsstyrelse bestämt beloppet af lön till 4,000, 3,500 eller 3,000 
kronor, så skola dessa belopp betalas ut, men de få endast gå till 
dessa biträdens aflönande, hvilket för öfrigt bäst framgår af hela 
den utredning och den tabell, hvarpå Kungl. Maj:t stödjer sig.

Hans excellens friherre von Essen: Det vore synnerligen att 
beklaga, om kammaren skulle tröttna på denna fråga och därför 
afslå densamma. Från deras sida, som önska det högre anslaget, 
kan jag dock icke underlåta att med ett par ord bemöta det här
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gjorda påståendet, att inga kompetenta personer finnas att få, och 
att därför anslaget kunde utgå med det föreslagna lägre beloppet. 
Ja, sättes anslaget lågt, så är det klart, att ingen blir benägen att 
skaffa sig den erforderliga kompetensen, men blir anslaget redan 
för år 1905 uppfördt till ett så pass högt belopp som det af Kungl. 
Maj:t begärda, så kommer en del folk att söka förskaffa sig erforderliga 
meriter för att kunna vinna anställning såsom forstliga biträden. 
I annat fall torde de kompetenta sökandena framdeles icke blifva 
flera än nu. Det ifrågavarande motivet, som den siste talaren 
framhöll, för att minska beloppet tilltalar därför åtminstone 
icke mig.

Sedan öfverläggningen ansetts härmed slutad, yttrade herr tal
mannen, att beträffande föreliggande moment, förutom i afseende 
på motiveringen, hvartill han ville återkomma efteråt, yrkats dels 
att utskottets hemställan skulle bifallas, dels ock, af herr af Burén, 
att utskottets hemställan skulle bifallas med den ändring, att anslags- 
beloppet höjdes till 73,000 kronor.

Sedermera gjordes propositioner i enlighet med dessa yrkanden 
och förklarades propositionen på bifall till herr af Burens yrkande 
vara med öfvervägande ja besvarad.

Beträffande härefter motiveringen godkändes på gjord proposi
tion det uttalande, som innefattades i den af herr Tamm vid före
varande punkt afgifna reservation, dock med den ändring, som för
anleddes af anslagsbeloppets bestämmande till 73,000 kronor.

Mom. b).

Utskottets hemställan bifölls.

Punkten 45.

Utskottets hemställan bifölls.

Punkten 46.

Lades till handlingarna.

Föredrogs å nyo och företogs punktvis till afgörande lag
utskottets den 2 och 4 innevarande månad bordlagda utlåtande n:o 
23, i anledning af dels Kungl. Maj:ts proposition med förslag till 
lag om ändrad lydelse af 6 § i lagen den 12 mars 1886 angående 
ansvarighet för skada i följd af järnvägs drift och till lag om ändrad 
lydelse af § 25 i lagen den 1 juli 1898 om de svenska lapparnes 
rätt till renbete i Sverige, dels ock en med föranledande af nämnda 
proposition väckt motion.
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Punkten a). Om ändring
af 6 §i lagen

Genom proposition, n:o 23, af den 31 december 1903 had & het för skada i 
Kung], Maj: t föreslagit Riksdagen att antaga följande förslag till/syd af järn

vägs drift.
Lag

om ändrad lydelse af 6 § i lagen den 12 mars 1886 angående 
ansvarighet för skada i följd af järnvägs drift.

Härigenom förordnas, att 6 § i lagen den 12 mars 1886 an
gående ansvarighet för skada i följd af järnvägs drift skall erhålla 
följande ändrade lydelse:

Varder annorledes, än i 5 § sägs, gods, som icke af järnvä
gens förvaltning eller betjäning för befordran mottagits, i följd af . 
järnvägens drift skadadt, och ligger vållande därtill järnvägens för
valtning eller betjäning till last, ersätte järnvägens innehafvare 
skadan.

Har ren, tillhörig den, som bär rätt till renbete enligt lagen 
om de svenska lapparnes rätt till renbete i Sverige, blifvit annor
ledes än i 5 § sägs, i följd af järnvägs drift, skadad eller dödad, 
och skedde det å trakt, där lapparne vid tiden för skadans timande 
ägde uppehålla sig med sina renar, vare, ändå att icke järnvägens 
förvaltning eller betjäning vållat skadan, järnvägens innehafvare 
skyldig gälda skadestånd, där ej den, hvilken vård om renen ålegat, 
uppsåtligen eller genom vårdslöshet vid bevakningen varit till ska
dan vållande.

Med föranledande af ifrågavarande proposition hade i en inom 
Andra Kammaren af herr G. A. Lindhagen väckt motion, n:o 176, 
på andragna skäl hemställts, »att Riksdagen ville besluta den änd
ring i den genom propositionen n:o 23 föreslagna nya lydelsen af 
6 § i lagen om ersättning för skada i följd af järnvägs drift, att 
ordet vårdslöshet utbytes mot grof vårdslöshet, äfvensom vidtaga 
de öfriga tillägg till nämnda författning, som till äfventyra anses . 
böra häraf föranledas.»

Utskottet hade i föreliggande punkt hemställt, att Riksdagen, 
med förklarande, att det i förevarande proposition innefattade lag
förslag icke kunde i oförändradt skick bifallas, måtte, i anledning 
af propositionen i denna del och förevarande motion, för sin del 
antaga följande

Lag
om ändrad lydelse af 6 § i lagen den 12 mars 1886 angående 

ansvarighet för skada i följd af järnvägs drift.

Härigenom förordnas, att 6 § i lagen den 12 mars 1886 angå
ende ansvarighet för skada i följd af järnvägs drift skall erhålla 
följande ändrade lydelse:

Varder annorledes, än i 5 § sägs, gods, som icke af järnvägens
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Om ändring förvaltning eller betjäning för befordran mottagits, i följd af järn- 
aJ G § i lagen VägenS drift skadadt, och ligger vållande därtill järnvägens förvalt- 
'hd för skalla i n^ng eller betjäning till last, ersätte järnvägens innehafvare skadan. 
följd af järn- Har ren, tillhörig den, som har rätt till renbete enligt lagen 

vägs drift, om de svenska lapparnes rätt till renbete i Sverige, blifvit annor- 
(Forts.) ledes än i 5 § sägs, i följd af järnvägs drift, skadad eller dödad, 

och skedde det å trakt, där lapparne vid tiden för skadans timande 
ägde uppehålla sig med sina renar, vare, ändå att icke järnvägens 
förvaltning eller betjäning vållat skadan, järnvägens innehafvare 
skyldig gälda skadestånd, där ej den, hvilken vård om renen ålegat, 
uppsåtligen eller genom grof vårdslöshet vid bevakningen varit till 
skadan vållande.

Vid punkten hade afgifvits reservation af herrar Hasselrot, 
Gustaf Andersson, Ridderbjelke och Uppström, hvilka ansett, att 
utskottet bort tillstyrka bifall till Kuugl. Maj:ts proposition oför
ändrad.

Herr Hasselnöt: Som kammaren behagade finna, är genom
detta lagförslag af Kungl. Maj:t ifrågasatt, att renägande lappar 
skulle beredas en förmån, som ej finnes för andra medborgare i 
vårt land, i det nämligen, därest genom järnvägs drift utan järn
vägens eller dess tjänstemäns vållande skada åstadkommes å renar, 
järnvägen skulle vara skyldig att ersätta denna skada. En sådan 
grundsats finnes ju icke för andra kreatur, och man kunde möjligen 
ifrågasätta, att åtminstone i det öfre Norrland nybyggare, om deras 
nötkreatur, får eller hästar 'komme in på banan och blefve skadade, 
skulle vara likställda med lapparne. Men jag vill nu gärna erkänna, 
att dessa lappar stå i eu särskild ställning, och att det är svårare 
för dem kanske fin för andra ägare af djur att bevaka sina hjordar. 
Det synes mig därför vara ett billigt och riktigt undantag, som 
Kungl. Maj:t här föreslagit, att renägare skall få ersättning för 
skada, som tillfogats ren genom järnvägsdrift. Men härmed hafva 
nu icke en motionär och lagutskottet velat åtnöja sig, utan de hafva 
jämväl föreslagit, att ersättning skall utgå till renägaren, äfven om 
renen kommit in på banan genom hans egen vårdslöshet, såframt 
vårdslösheten ej är grof.

Nu tycker jag för min del, att Kungl. Maj:ts undantag är till
räckligt, så att renägaren ej bör få ersättning, då han själf varit 
genom vårdslöshet vållande till att renen kom in på banan. Och 
järnvägsstyrelsen har, då den hörts öfver detta, bestridt eu sådan 
utsträckning af ersättningsskyldigheten, som utskottet nu tillstyrkt. 
För min del skulle jag emellertid kunna finna mig däri, om det 
gällde endast järnvägarne. Det är nämligen visserligen för när
varande endast staten, som har järnvägar däruppe, men snart blir 
det kanske äfven enskilde. Jag säger ännu en gång, att jag under 
nämnda förutsättning skulle kunna finna mig i denna ökade ersätt
ningsskyldighet, ersättningsskyldighet äfven om renen kommit in
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på banan genom lappens vårdslöshet. Men det är en formell olä- Om ändring 
genhet i detta fall, som gjort mig mer än betänksam och som gifvit af 6 §i la9?1 
mig anledning att reservera mig mot utskottets förslag, och det är, hot för skada i 
att detta kommer att drabba tredje man. Det finnes nämligen i följd af järn- 
11 § af denna lag ett stadgande, som föranleder, att järnvägens '»ags drift. 
ägare skulle utbekomma just den ersättning, som utgifvits till ren- (Forts.) 
ägare, af den, som varit vållande till att renen kom in på banan.
Det skulle således icke allenast stadgas en större ersättningsskyldig
het än den allmänna skadeståndsplikten, utan den större ersättnings
skyldigheten skulle äfven kastas öfver på tredje man. Utskottet 
erkänner i sitt utlåtande, att denna betänklighet är riktig, teoretiskt 
riktig, men den har ej praktisk betydelse, säger utskottet, därför 
— efter hvad jag hört — att det skulle vara mycket sällan, som 
tredje man komme alt antastas för sin försummelse och komme att 
få betala mera, än han normalt fått göra. För min del är jag ej 
säker på detta. För närvarande är odlingen däruppe ej så vidt 
spridd, men då grufdriften ökas och öfver hufvud utveckling af 
rörelsen däruppe kommer att äga rum, kan det blifva rätt mycket 
affärer i den vägen, som göra, att tredje man kan komma i den 
där obehagliga ställningen till renägare och järnvägsägare. Jag 
skall taga ett exempel. Det är icke regel däruppe i nordväst, att 
järnvägarne äro hägnade, men renarne kunna vandra nedåt, österut, 
och sålunda komma till trakter, där hägnader visserligen finnas 
kring banan, men där en person, som drifver rörelse, t. ex. skogs- 
affärer eller utforsliug af malm, genom borttagande af en del häg
nader vållar, att renar komma in på banan och blifva öfverkörda.
Renägaren stämmer den person, som vållat detta. I denna rätte
gång kommer saken att pröfvas enligt de allmänna skadestånds
reglerna. Om den, som genom stängsels borttagande vållat, att 
renarne kommit in på banan och öfverkörts, då visar, att renägaren 
själf genom vårdslöshet jämväl å sin sida varit vållande till att 
de kommit in på banan, är det otvifvelaktigt, att renägaren får stå 
skadan själf; då han själf lika mycket som den andre varit vållande 
till skadan, får han ej ersättning. Men om han vänder sig direkt 
till staten och styrker, att, låt vara att han genom vårdslöshet varit 
vållande till att djuren kommit in på banan, vårdslösheten dock 
ej varit grof, får renägaren ersättning af staten, och staten kan 
sedan vända sig till den, som varit vållande genom stängslets ned
tagande, och af denne uttaga den ersättning, som renägaren ej 
kunnat uttaga direkt af honom. Det är för min uppfattning mot
bjudande att skrifva lagen så. Äfven om det för närvarande ej 
är sannolikt, att det skall komma till sådana svårigheter, synes mig 
nämnda betänklighet vara tillräcklig för att ej i lagstiftningen in
föra eu dylik bestämmelse.

Det förefaller mig lämpligt och riktigt, att staten tillmötesgår 
renägarne genom att ersätta all skada, som åsamkas deras renar 
genom statens järnvägsdrift, där det ej visas, att de genom sin egen
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Om ändring vårdslöshet varit vållande till skadan. Att gå längre synes mig 
af 6 § i lagen kunna medföra viktiga teoretiska och praktiska olägenheter. Det 
het för^skada iär P& denna grund jag tillåter mig att yrka bifall till Kungl. Maj:ts 
följd af järn- förslag i oförändradt skick. 

vägs drift.
(Forts.) Herr Le man: Då jag i utskottet tillhört majoriteten, tillkom

mer det mig ock att förklara och, om äfven antagligen med ringa 
hopp om framgång, försvara utskottets utlåtande. I sådant afseende 
ber jag att i främsta rummet få erinra om Riksdagens skrifvelse af 
den 22 maj 1901. Jag skall anföra endast början af hvad före
dragande departementschefen därom yttrat. »Riksdagen har i skrif- 
velsen erinrat därom, att enligt 1 § i lagen om de svenske lap- 
parnes rätt till renbete i Sverige den 1 juli 1898 lapparne äro be
rättigade att uppehålla sig med sina renar under hvarje tid af året 
inom vissa närmare angifna delar af Norrbottens, Västerbottens och 
Jämtlands län och under vissa årstider jämväl inom andra angifna 
trakter af samma län, samt att lapparne å sålunda angifna orter 
och tider äga att, under iakttagande af de i nämnda lag meddelade 
bestämmelser, begagna sig af land och vatten till underhåll för sig 
och renarne. Riksdagen har funnit det icke vara tvifvel under- 
kastadt, att genom anläggning af järnvägar inom de sålunda åt 
lapparne upplåtna trakter lapparne komme att lida intrång i sitt 
näringsfång, och att det på grund af dettas egen natur icke vore 
dem möjligt förhindra, att vid ett och annat tillfälle renar inkomme 
på järnvägslinjerna, särskild! där dessa icke vore inhägnade. Riks
dagen har därför ansett det vara med billighet och rättvisa öfver
ensstämmande, att rätt till ersättning tillerkännes lapp för det fall, 
att honom tillhörig ren blifvit af järnvägståg öfverbörd och dödad 
å tid, då ägaren haft laga rätt att med renarne uppehålla sig å den 
ort, där skadan timat; dock att ersättning icke borde ifrågakomma, 
därest den öfverkörda renens ägare själ! uppsåtligen eller genom 
grof vårdslöshet föranledt skadan.»

Riksdagen begärde alltså i sin skrifvelse till Kungl. Maj:t, att 
undantag skulle göras endast, då lapp uppsåtligen eller genom grof 
vårdslöshet var skyldig till att renen blef öfverkörd. Riksdagens 
skrifvelse tillstyrktes af de tre Konungens befallningshafvande, som 
blifvit hörda i ärendet.

Den princip, att man från regeln om skadestånd bör göra un
dantag endast i det fall, att den skadelidande genom uppsåt eller 
grof vårdslöshet själf vant vållande till skadan, har för öfrigt redan 
tillämpats i åtskilliga lagar. Den är tillämpad i lagen angående 
ersättning för skada till följd af olycksfall i arbete, enligt hvilken 
skadad arbetare får ersättning, för så vidt det ej visas, att han 
»uppsåtligen eller genom grof vårdslöshet själf ådragit sig» skadan. 
Den är tillämpad äfven i lagen angående ansvarighet för skada i 
följd af järnvägs drift, enligt hvilken den, som blifvit skadad, får 
ersättning, där han icke »genom öfverträdelse af gällande före-
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skrifter eller annan grof vårdslöshet själf ådragit sig skadan». Slut- Om ändring 
ligen hafva Kungl. Maj:t och Riksdagen genom lagen om elektriskaaf 
anläggningar stadgat, att, om någon skadas genom ström från fotförskadai 
elektrisk anläggning, han skall få ersättning, såvida han icke »genomföljd afjärn- 
öfverträdelse af gällande föreskrifter eller annan grof vårdslöshet vägs drift. 
själf vållade skadan». (Forts.)

Lagstiftaren har alltså åt de bofaste inom hela landet gifvit ett 
sådant skydd, som ligger i detta, att den skadelidande skall hafva 
visat grof vårdslöshet, för att rätt till ersättning skall vara ute
sluten. Stadgande härom infördes i lagen om elektriska anlägg
ningar, emedan man befarade, att landtbrukarne eljest ej skulle gå 
in på lagarne. Nu gäller det de små, som hafva ganska svårt att 
skydda sig. Järnvägsanläggningar äro för många af dessa okända, 
och renarne, som ej sett sådana, blifva skrämda af tågen.

Nu kan frågas, hvad är då skillnaden, om det heter vårdslös
het eller grof vårdslöshet? Jo, skillnaden är ej så liten, ty huru 
lappen än går till väga, lärer det icke blifva så svårt för järnvägens 
ägare att visa, att vårdslöshet i någon grad ligger lappen till last, 
då däremot, om utskottets förslag godkännes, den ersättningspliktige 
skall visa, att lappen gjort sig skyldig till grof vårdslöshet. Lagen 
lika litet som lagskiparen kan nog i allmänhet icke draga upp be
stämda skiljemärken eller gränser mellan olika slag af vållande.
Därför är det desto nödvändigare, att den man vill skydda åtmin
stone får det skydd, att vårdslösheten måste vara grof, för att er
sättning ej skall utgå.

Nu syntes utskottets ärade ordförande egentligen icke hafva så 
mycket emot utskottets förslag, men han stödde sitt yrkande på 
det formella skäl, att i 11 § ej finnes motsvarande stadgande. Jag 
erkänner detta. Från formell synpunkt är ordförandens anmärk
ning fullt berättigad, men liksom utskottet och andra jurister, med 
hvilka jag rådgjort, tror jag, att den anmärkta bristen i realiteten 
ej kommer att betyda det ringaste, ty denna fråga är först och sist 
en realitetsfråga.

För min del får jag yrka bifall till utskottets hemställan.

Herr B i 11 ing: Till hvad den siste talaren anförde skall jag
icke lägga många ord. Jag vill blott gentemot lagutskottets ord
förande säga, att det förekommer mig, som om hans argumentering 
lika väl kunde ledt till ett yrkande om afslag på den kungliga pro
positionen som till ett yrkande på afslag å utskottets betänkande.
Men jag skall ej inlåta mig på de juridiska frågorna här, utan 
blott säga ett par ord, som äro gamla och kända för alla herrarne 
redan sedan barndomen:

»Jag, fattige lappman, 
som bor uti Lappland, 
mellan berg och stenar 
betar jag mina renar.»
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Om ändring Nu köra järnvägstågen fram bland dessa berg och stenar och 
aj 6 §i lagen köra öfver renar. Det gör väl icke järnvägen mycket, om den får 
'm förskada'* betala lösen för Hägra derå eller färre renar, men för de stackars 
följd af järn- lapparne betyder det mycket. 

vägs drift. Jag yrkar bifall till utskottets förslag.
(Forts.)

Herr Berg/ Lars: Såsom representant för de lappar, som
hufvudsakligen beröras af det föredragna lagförslaget, har jag också 
ansett mig böra i frågan yttra några ord. Jag kan nämligen icke 
gilla de skal, som utskottets ärade ordförande, reservanten, anfört 
för sin mening, som skulle hafva till följd, att Riksdagens i skrif- 
velsen af år 1901 uttalade afsikt att bereda lapparne eu någorlunda 
säker rätt att utfå ersättning för de af järnvägstågen öfverkörda och 
dödade renarne skulle eluderas.

Det är så säregna förhållanden, hvarunder denna näring drifves, 
att lapparne enligt min åsikt hafva den uppenbaraste rätt att fordra, 
att järnvägarnes ägare tillförbindas att utan prut och utan omgång 
betala dessa skador. Riksdagen har också i sin skrifvelse fram
hållit och erkänt, att själfva näringen, renskötseln, är af den beskaf
fenhet, att den omöjliggör för lapparne att förhindra, att renar, 
enskilda djur eller mindre flockar, från hjorden komma in på järn
vägslinjerna, så mycket mer som dessa äro ostängda å den bana, 
som här närmast afses. Och Riksdagen uttalade då vidare, såsom 
nyss upplästs af en talare, att det är den tydligaste rättvisa och 
billighet, som bjuder, att skadeersättning lämnas lapparne af dem, 
som dragit upp en järnväg genom dessa marker, hvilka väl till 
märkandes icke förhålla sig såsom annan mark och jord i Sverige, 
utan äro särskildt afsätta, reserverade och fridlysta för lapparnes 
rakning och hvilka därjämte äro den sista »reservation», det sista 
territorium, där landets urinvånare beredts möjlighet att på en ort, 
hvarå svenskar hittills icke kunnat drifva näring, få njuta sin frihet, 
sin rätt och sin möjlighet att fortfarande lefva såsom stam och 
såsom renskötare, hvilket i själfva verket är af större national
ekonomisk betydelse för hela riket än hvad man i första hand torde 
vara böjd att tro. Därför ville Riksdagen, att den rätt, som Riks
dagen afsåg, ej skulle få afhändas lapparne, med mindre den, som 
vården om renarne ålåg, af uppsåt eller »grof vårdslöshet» själf 
vållat skadan. Reservanterna vilja nu, att detta uttryck skall för
ändras till endast »vårdslöshet». Men om man måste erkänna, att 
en sådan' vårdslöshet är en oundviklig följd af själfva näringens 
natur, att det nämligen är omöjligt att hindra den, måste man 
frånse formella betänkligheter och stifta lag därefter. Eljest blir 
lagstiftningen af föga värde. Det förhåller sig nämligen så, att, på 
samma gång det är sant, att det är omöjligt att hålla renarne från 
järnvägen, är å andra sidan också sant, att, om lapparne vore 
utrustade med alla hjälpmedel, om omständigheterna och näringen 
medgåfve att hafva stor uppsättning vallhundar och en stor skara
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lappdrängar, som kunde aflösa hvarandra dag och natt, kunde det Om ändring 
gå an i de flesta fall att afhålla renarne från banan, men som det af 6 § * lagen 
nu är, är detta omöjligt. När man vidare äfven känner, delvis het för ska dai 
af den motivering som anförts för afslagsyrkandet, de svenska dom -följd af järn- 
stolarnes i allmänhet formella uppfattning, och när man vet, att vägs drift. 
statens ombud, järnvägsstyrelsen, sin plikt likmätigt, måste anse sig (Forts.) 
alltid böra använda advokatregeln »prima regula juris est negare», 
mot lappens ersättningskraf och anser sig skyldig att fordra dom
slut genom alla instanserna, innan den utbetalar skadestånd, kan 
hvar och en lätt begripa, att, om man skulle bifalla reservanternas 
förslag, det afsedda skyddet skulle blifva i de flesta fall utan verkan.

»Billighet och rättvisa» fordra ersättnings medgifvande, sade 
Riksdagen år 1901, och det har redan antydts, att lapparne trängts 
undan öfverallt, dit odlingen sträckt sig. Först på sista tiden har 
Riksdagen med högsinthet och ädelmod tagit vård om lapparne.
Aren 1886 och 1898 hafva sålunda dessa fjällbygder reserverats åt 
dem. Eljest få de ej annat än på vissa tider och vissa villkor 
uppehålla sig inom odlade och bebyggda delar af landet, alltid med 
faror för skadeersättningar, för ersättning för virke och vedbrand, 
för skador af hundar och okynne och alltid med en svår och 
uttröttande vård om renarne. Befintligheten af dessa fjäll, friheten 
i dessa vidder för lapparne från strängare renvård äro lifsvillkor 
för stammen och för renskötseln. Lapparne själfva och deras vänner 
äro ock af den åsikten, att, så länge de hafva dessa ofantliga vidder, 
finnes det utsikt till att stammen kan lefva, att dess undergång 
åtminstone kan länge uppehållas och att den kan föra en någor
lunda människovärdig tillvaro på egna områden. Men är det nu 
så, att vi äfven skulle förfölja dem inom dessa områden, att vi ej 
lämna dem frid ens där, att kulturen måste fram därigenom med 
sina järnvägar, och då järnvägar, som på andra ställen skänka för
delar och välsignelse och bereder stora förmåner åt alla klasser, åt 
stora och små, däruppe äro eu fara, en våda för den enda näring, 
som finnes där och en våda för hela nomadbefolkningens tillvaro, 
så måste vi komma i håg, att vi hafva en bjudande plikt mot 
denna befolkning och att vi icke på några formella grunder, som 
för öfrigt af lagutskottet och framstående jurister därutom bestridas 
vara af någon afsevärd betydelse och, såvidt jag förstår, ej heller 
äro det, höra afhållas från att bereda lapparne allt det skydd vi 
kunna genom att tillförsäkra dem ersättning för skada och intrång.
Riksdagen har ju också förut visat sig fatta och vilja fullgöra sin 
skyldighet härvidlag, och liksom Riksdagen i sin skrifvelse särskildt 
uttalat, att den vill hafva denna rätt till ersättning för lapparne 
gällande, såvidt icke grof vårdslöshet från renägarens sida vållat 
skadan, hoppas jag också, att Riksdagen och Första Kammaren 
isynnerhet, med tanke på att det gäller den sista återstoden af ett 
döende folk och af ortens urinvånare, skall stå kvar vid sitt beslut 
af år 1901 och bifalla utskottets förslag, hvartill jag också yrkar bifall.

Första Kammarens Prof. 1904. N:o 24. 4
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Om ändring Herr Sjöcrona: Efter den siste ärade talarens anförande skulle
af 6 §i lagen ^ Uästan icke behöfvas, att jag yttrade mig, men eftersom jag nu 
het för ska da i ordet, skall jag i allra största korthet begagna mig däraf.
följd af järn- Jag upprepar då för sammanhangets skull att här är fråga om

vägs drift, en undantagslagstiftning, afseende att på grund af alldeles säregna 
(Forte.) förhållanden lapparna skulle få ersättning för renar, som i följd af 

järnvägsdrift blifvit dödade eller skadade, äfven om icke järnvägens 
förvaltning eller betjäning varit vållande till skadan, men med det 
förbehåll att lappen icke får ersättning dels om han själf uppsåtligen 
vållat skadan — hvilket är så naturligt, att jag icke behöfver vidare 
uppehålla mig vid detta fall — dels ock enligt Kungl. Maj:ts förslag 
om han genom vårdslöshet vid bevakningen varit vållande till skadan. 
Nu har en ledamot af Andra Kammaren på, såsom mig synes, goda 
skäl yrkat, att här skulle framför »vårdslöshet» insättas ordet grof, 
så att således lappen icke skall gå miste om sin ersättning, så snart 
det mot honom kan göras den invändningen, att han på något sätt 
varit genom vårdslöshet vållande till skadan. Vore det nu så, att 
alla dessa frågor skulle gå till domstol och där behandlas, eller vore 
det fråga om eu enskild järnväg å ena sidan och lappen å den 
andra sidan, så att den enskilda järnvägen, om den så ville, kunde 
humant och välvilligt bevilja denna ersättning och domstol endast 
behöfde anlitas i de få fall, där icke öfverenskommelse kunde träffas 
— så skulle jag icke fästa mig så synnerligen mycket vid om man 
valde det ena eller det andra uttrycket. Ty jag håller före, att om 
domstolen finner omständigheterna vara sådana, att lappen bör hafva 
ersättning för sin ren, så säger domstolen — äfven om det invändes, 
att han gjort sig skyldig till vårdslöshet — att det icke blifvit i 
målet ådagalagdt, att han gjort sig skyldig till sådan vårdslöshet, 
att han på grund däraf bör gå förlustig sin rätt till ersättning. 
Men här är fråga om statens järnvägar å ena sidan och lappen å 
den andra. Nu är det så, att en myndighet, som har att efter eget 
bepröfvande utbetala statsmedel, är och bör vara mycket försiktig, 
när det gäller sådana frågor som denna, och det är alldeles gifvet, 
att om i lagen står blott »vårdslöshet», så anser järnvägsstyrelsen 
sig i öfverensstämmelse med sin plikt böra i nästan alla fall, där 
det är fråga om sådan ersättning, säga, att lappen gjort sig skyldig 
till vårdslöshet, och följaktligen vägra att utgifva ersättning. Men 
när staten lagstiftar på detta sätt, så är det väl också meningen, 
att den andra parten skall i de flesta fall få ersättning utan att 
behöfva gå till domstol. Insättes däremot ordet »grof» framför 
»vårdslöshet», så kan icke järnvägsstyrelsen med fog göra denna 
invändning i andra fall, än där omständigheterna verkligen tala 
för att lappen icke skall få ersättning.

Hvad utskottets ärade ordförande talade om tredje mans rätt, 
får jag uppriktigt erkänna, att jag icke riktigt kan förstå. Sedan 
saken blifvit uppgjord mellan lappen och järnvägsstyrelsen och 
lappen fått sin ersättning, så kan det ju icke vidare blifva fråga



Lördagen den 5 Mars. 51 ?i:o 24.

om huruvida lappen gjort sig skyldig till vårdslöshet eller grof Om ändring 
vårdslöshet. Finnes det sedan en tredje man, som på något sätt af 6 §* lagen 
gifvit anledning till skadan, så får naturligtvis den saken afgörashet förekalla i 
mellan järnvägsstyrelsen och denne tredje man, utan att detta i följd af järn- 
ringaste mån kan inverka på förhållandet mellan järnvägen och vägs drift. 
lappen. (Forts.)

Jag tillåter mig således yrka bifall till utskottets hemställan.

Herr Andersson, Axel Gustaf: Äfven jag ber att få fälla 
en förbön för dessa alltmer undanträngda, så småningom försvinnande 
ultima Thules nomader.

Här har citerats ur lappmannens visa, hurusom »mellan berg 
och stenar föder Gud hans renar». Men födan har blifvit allt 
knappare, och de hafva blifvit allt flere, som vilja tränga bort 
honom äfven från stenarne.

Det är min öfvertygelse, att utan det af utskottet gjorda 
tillägget till lagen skulle den blifva till ringa eller ingen nytta för 
lapparne. Den, som haft att göra med järnvägsstyrelsen i frågor 
om ersättning t. ex. för skogsbrand, vållad af lokomotiv, vet huru 
svårt det är att kunna träffa en öfverenskommelse med järnvägs
styrelsen utan lång väntan och stora eftergifter. Och det är ju 
helt naturligt. Järnvägsstyrelsen — liksom staten i allmänhet, då 
den uppträder såsom affärsdrifvande — rör sig under så tunga 
former och tjänstemännen vilja naturligtvis söka skydda sig själfva 
från efterräkning.

I de flesta fall, då en ren blifvit öfverkörd å järnvägen, är det 
nog så, att det kan sägas, att om bevakningen varit tillfredsställande, 
så hade icke olyckan inträffat och jag är öfvertygad att lapparne 
om ordet vårdslöshet icke förstärkes, oftast icke skulle kunna utfå 
sin rätt utan process. Jag tror då — i motsats mot en föregående 
talare — att lappen nog skulle vinna. Men hvar taga medel till 
processen? Den fattige lappmannen processande med den mäktiga 
staten! Spelet är för ojämt. Jag anhåller om bifall till utskottets 
förslag.

Herr Hasselrot: Jag skall icke trötta kammaren länge, men
något måste jag svara på hvad här blifvit anfördt.

Jag är alldeles viss på, att det icke finnes någon ledamot i 
kammaren, som varmare än jag ömmar för lapparne och vill till
godose deras rätt. Jag tror också, att Riksdagen gjorde rätt, då 
den skref och begärde särskilda förmåner för lappbefolkningen, för
måner, som landets öfriga invånare icke hafva, icke ens lapparnes 
grannar, de fattiga nybyggarne där uppe. Men jag tror icke, att 
man bör fästa sig så synnerligen mycket vid att Riksdagen i sin 
skrifvelse kom att begagna uttrycket »grof vårdslöshet». Jag är 
säker om, att flertalet af kammarens ledamöter veta, huru dylika 
skrifvelser komma till och att man då icke så noga väljer det ena
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Om ändring eller andra uttrycket. Meningen var, att lapparne där uppe skulle 
af 6 §i lagen drifva sin verksamhet och att man icke skulle lägga band på
het för skada i näring. Det är också Kungl. Maj:ts afsikt. Nu säger man
följd af järn-emellertid, att järnvägsstyrelsen så ofta säger nej till ersättnings- 

vägs drift, anspråk och att lapparne således icke skulle få någon ersättning 
(Forts.) utan process och betungande bevisningsskyldighet för dem. Det är 

icke så. För att järnvägsstyrelsen skall undgå betalningsskyldighet, 
måste den bevisa, att skadan vållats genom renägarnes vårdslöshet, 
och det ligger i sakens natur, att det är ganska sällan som järn
vägsstyrelsen skall kunna bevisa detta. Den betalar sålunda i regel 
hellre än äfventyrar en osäker rättegång. Jag är för öfrigt förvissad 
om att järnvägsstyrelsen skall komma att i dessa fall visa tillmötes
gående. Men vill den icke visa tillmötesgående, utan ställer sig 
ogen, så kan den ju lika väl invända, att skadan vållats genom 
grof vårdslöshet, som att den vållats genom vårdslöshet.

Den ärade talaren på göteborgsbänken sade, att vår lagstiftning 
känner fall, som äro analoga med detta. Jag medgifver att det 
finnes två liknande fall, men icke något, som är analogt. Det ena 
fallet afser, att arbetare i järnvägens tjänst får ersättning för skada 
i arbetet, så framt han icke själf genom grof vårdslöshet vållat 
skadan. Men detta stadgande har tillkommit i järnvägens eget 
intresse, för att icke arbetare skola vara rädda för skada i arbetet, 
utan med lugn kunna ägna sig däråt. Men detta är en sak mellan 
järnvägarne och arbetarne. Den vidkommer icke tredje man, utan 
staten — eller järnvägens ägare — åtager sig denna ersättnings
skyldighet gent emot arbetaren utan rätt att hålla sig skadeslös hos 
någon annan. På samma sätt förhåller det sig med lagen om 
elektriska anläggningar. Där är stadgadt, att ägaren af den elek
triska anläggningen är skyldig att ersätta den skada, som genom 
denna drabbat annan eller annans egendom, så vida icke denne 
andre genom grof vårdslöshet själf varit vållande till skadan. Men 
hvem åligger denna ersättningsplikt? Jo, den som äger den elektriska 
anläggningen och icke någon annan, och jag har ju från början 
sagt, att ehuru jag tror, att »vårdslöshet» vore nog för att trygga 
lapparnes ställning, så skulle jag icke hafva någonting emot »grof 
vårdslöshet», så vida icke detta inverkade på tredje mans rätt. Nu 
har herr Sjöcrona sagt, att han icke förstode min utredning om 
dessa bestämmelsers inverkan på tredje mans rätt, och det beror 
kanske på att jag icke uttryckt mig tillräckligt tydligt. Men det är 
väl tämligen uppenbart, att renars inkommande på järnvägen kan 
vållas af tredje man — af t. ex. ett bolag, som drifver skogsafverk- 
ningsrörelse eller malmbrytning. Då har bolaget enligt allmän lag 
skyldighet att ersätta den skada, som vållats genom renarnes in
kommande på banan. Renägaren kan ju vända sig till Kungl. Maj:t 
och begära ersättning af järnvägen, men han bryr sig icke om 
detta, utan vänder sig mot bolaget och det blir rättegång. I denna 
medgifver bolaget, att genom dettas försummelse en grind lämnats
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öppen, men invänder, att lappen visat vårdslöshet vid bevakningen, Om ändring 
och bevisar detta. Då blir renägaren utan ersättning — och detta “f ® § * lagen 
är ju riktigt. Det var ju icke den enes fel utan bådas att skadan Tet förlida i 
timade. Men om i detta fall renägaren vänder sig mot järnvägen, följd af järn- 
så får han ut sin ersättning af järnvägen och till följd af den De- vägs drift. 
stämmelse, som finnes i lagens 11 §, att hvad järnvägen utgifvit i (Forte.) 
skadestånd, äger den återfå af den tredje man, som vållat skadan, 
blir bolaget ju skyldigt att betala — och således lägges i detta fall 
på tredje man en skyldighet, som icke finnes i något annat fall.
Det är dessa formella olägenheter, som göra, att jag icke kan vara 
med om lagutskottets förslag, i synnerhet, som jag är förvissad om 
att lappen, i händelse af process gent emot järnvägen, faktiskt kom
mer i åtnjutande af en skälig godtgörelse genom Kungl. Maj:ts 
förslag. Man riskerar för visso icke att, om detta förslag blir lag, 
domstolarne skola försvåra ersättningsmöjligheterna för lappen, men 
man kommer ifrån teoretiska olägenheter, som måhända kunna 
förorsaka äfven stora praktiska svårigheter.

Efter härmed slutad öfverläggning yttrade herr talmannen, att 
beträffande förevarande punkt yrkats, dels att hvad utskottet hem
ställt skulle bifallas, dels ock, af herr Hasselrör att kammaren 
skulle afslå utskottets hemställan, så vidt den skilde sig från Kungl.
Maj:ts i ämnet gjorda framställning, och bifalla denna framställ
ning oförändrad.

Sedermera gjorde herr talmannen propositioner jämlikt dessa 
yrkanden och förklarade sig anse propositionen på'bifall till ut
skottets hemställan vara med öfvervägande ja besvarad.

Votering begärdes, i anledning hvaraf uppsattes, justerades och 
anslogs en omröstningsproposition af följande lydelse:

Den, som bifaller hvad lagutskottet hemställt i punkten a) af 
sitt utlåtande n:o 23, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, afslår kammaren utskottets hemställan, så vidt den 
skiljer sig från Kungl. Maj:ts i ämnet gjorda framställning, och 
bifaller denna framställning oförändrad.

Vid slutet af den häröfver anställda omröstning befunnos rösterna 
hafva utfallit sålunda:

Ja — 67; 

Nej — 28.
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Punkten b).

Utskottets hemställan bifölls.

Ifrågasätta Föredrogs å nyo lagutskottets den 1 och 2 i denna månad 
lagstiftnings- bordlagda utlåtande n:o 22, i anledning af väckta motioner angående 
åtgärder be- ändring af 10 § näringsfrihetsförordningen.

Usationer ^och 1 särskilda inom Andra Kammaren väckta motioner hade före- 
gårdfari- slagits

handel. af herr K. H. Bergendahl, i motion n:o 59, att Riksdagen ville
i skrifvelse till Kungl. Maj:t anhålla, det täcktes Kungl. Maj:t vid 
taga sådan ändring af 10 § i förordningen angående utvidgad 
näringsfrihet, att stadgandet, att näringsidkare icke må utan veder
börligt tillstånd på kortare tid å auktion eller under hand afyttra 
lager af handelsvaror eller sådana varor genom kringförande för
sälja utom den ort, där han idkar handelsrörelse eller är boende, 
blefve fullt verksamt,

samt af herrar E. 0. Magnusson i Tumhult och J. P. Persson 
i Hult, i motion n:o 96, att Riksdagen ville i skrifvelse till Kungl. 
Maj:t anhålla, det Kungl. Maj:t måtte till Riksdagen inkomma med 
förslag, hvarigenom rätten för handlande att utom den ort, där han 
är boende och idkar handel, drifva handel från filial eller eljest 
utöfva sådan rörelse af tillfällig art, blefve lämpligen begränsad.

Utskottet hade hemställt,
l:o) att förevarande motion n:o 59 icke måtte till någon Riks

dagens åtgärd föranleda; samt
2:o) att motionen n:o 96 ej heller måtte af Riksdagen bifallas.
I afgifven reservation hade af herr Lindhagen, med hvilken 

herrar A. Olsson och Wiklund instämt, blifvit hemställdt, _
att Riksdagen i anledning af förevarande motioner ville i skrif

velse till Kungl. Maj:t anhålla, det Kungl. Maj:t täcktes vidtaga 
sådan ändring i förordningen om näringsfrihet, att genom vanlig 
anmälan om idkande af handelsrörelse ej må förvärfvas rättighet 
att, utan iakttagande af därför stadgade villkor, idka sådan handel, 
som i 10 § af sagda förordning under benämningarna realisation 
och gårdfarihandel omförmäles.

Herr Lithander: Af erfarenhet vet jag, att det hvarken är 
angenämt eller i någon mån fruktbärande att yttra sig till förmån 
för sådana anspråk, som, framställda af motionärer i Andra Kam
maren, nu blifvit behandlade i lagutskottets betänkande n:o 22. Det 
är naturligt att så är förhållandet, ty ämnet hör nog till dem, som 
äro för flertalet af kammarens ledamöter tämligen främmande och 
följaktligen just icke kunna hafva någon resonnansbotten i kam-
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maren. Men då jag tillhör det försvinnande lilla antal köpmän, Ifrågasatta 
som hafva den äran att deltaga i Riksdagens arbeten, anser jag mig lagstiftnings- 
skyldig att meddela de upplysningar och uttala den uppfattning, träffande rea- 
som jag på grund af min kännedom om handelsförhållanden anser lisationer och 
mig äga. gårdfari-

Det synes mig som om de nu framlagda motionerna vore ett handel. 
förnyande af den gamla frågan: skall den bofaste, skattdragande, (Forts.) 
svenske minuthandlarens näring fortfarande kringskäras och under
mineras af den lösa, oftast obeskattade samt lika ofta olagliga, am- 
bulatoriska handeln?

Denna fråga är flera gånger förut framställd till Riksdagen, 
men man väntar fortfarande förgäfves på ett tillfredsställande svar 
på densamma.

De vid denna riksdag väckta motionerna om hämmande af 
den ambulatoriska handelns olagligheter och missbruk och af dess 
oberättigade intrång på deu legala handelns område synas mig vittna 
om att oegentligheterna fortfara i oförminskad omfattning.

Det nu föreliggande betänkandet från lagutskottet n:o 22 visar 
tydligt, att lagutskottets obenägenhet att medverka till en under
sökning af dessa förhållanden, hvilken kunde leda till ett rättvist 
skyddande af den lagliga minuthandelns rättigheter, är lika orubblig 
och bestämd som den tillförene alltid blifvit af dess högt ärade 
ordförande häfdad med en talang och med en värme, som varit 
värd en bättre sak.

Antingen vill man icke eller kan man icke få en rätt syn på 
dessa missförhållanden.

Sedan dessa förhållanden senast, på ett någorlunda genom
gående sätt, behandlades af Riksdagen, nämligen år 1897 på grund 
af min motion n:o 2, har man uppfunnit flera nya utvägar och 
metoder att undandraga den ambulatoriska schackerhandeln beskatt
ning och att på allt sätt kringgå författningarna, så att man kan 
göra ett allt starkare intrång på den lagliga minuthandeln. Bland 
dessa utvägar, som jag tagit mig friheten antyda för kammaren, 
har jag särskildt fäst mig vid tre, som äro synnerligen utbredda.
N:o 1 af dem är känd under namnet af »kappsäckshandeln». Denna 
metod går ut på att göra konsumenterna själfva eller lösa personer, 
ofta f. d. drängar och andra till nyttigt arbete obenägna individer 
till en slags agenter för anonyma schackeraffärer i olika delar af 
landet. Dessa ur hus och i hus kringlöpande försäljare äro vanligen 
försedda med en låda eller kappsäck, i hvilken de kringbära tygbitar, 
kaffe, socker och profver på alla upptänkliga mer eller mindre be- 
höfliga husbehof sartiklar. Dessa försäljare förse alltså de enskilda 
familjerna med deras behof eller skapa åt desamma nya sådana.
En liten handpenning gifves och sedan expedieras varan mot efter- 
kraf. Järnvägstjänstemännen äro förunderligt nog i allmänhet villiga 
att vara dessa handlandes speditörer och på detta sätt går det
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Ifrågasätta 
lagstiftnings
åtgärder be

träffande rea
lisationer oeh 

gårdfari
handel. 
(Forts.)

ganska lätt icke allenast att kringskära landets lagliga minuthandel, 
utan äfven att undandraga sig själf hvarje skymt af beskattning.

Nu frågas: är det icke statsmakternas ovillkorliga skyldighet att 
egna någon uppmärksamhet åt och söka råda bot för sådana skad
liga utväxter på en stor och viktig, laglig och skattbelagd näring? 
Jo, enligt min uppfattning är det för visso en oafvislig plikt.

Den andra nya metoden, som användes, afser att befria den 
ambulatoriska handelns idkare från skyldigheten att begära tillstånd 
att få idka gårdfarihandel. Detta tillgår på det sätt, att man an
mäler sig till handelsregistret att »idka handel» och på samma gång 
att man ämnar anlägga filialaffärer på ett eller annat tjugutal ställen. 
Dessa filialaffärer bestå i allmänhet blott af bord, med därå upplagda 
varor, som flyttas från plats till plats utmed landsvägarne eller på 
gator och torg och särskildt på aflöningsdagar utanför fabrikernas 
portar för att kunna aflocka arbetande en del af deras aflöning.

Den tredje nya metoden är att förvandla de för försäljning af 
landtmannaprodukter tillkomna torgdagarne till marknader. På dessa 
torgdagar församlas de ambulatoriska handlandena, såsom de förr 
församlades på marknaderna. Där kunna de skattefritt och äfven 
i hög grad omkostnadsfritt bedrifva sina affärer, som där florera 
ofantligt. Detta föranleder mig att fråga, om med de i förordningen 
den 23 september 1887 omnämnda marknaderna menas torgdagar? 
Jag tror knappast det, och det vore synnerligen önskligt, att läns
männen på vår landsbygd fäste sin uppmärksamhet vid denna sak. 
De skulle vid sådana tillfällen troligtvis göra ganska nyttiga upp
täckter i afseende på de marknadsbesökande handlandenas rättig
heter.

Det är ju tämligen naturligt, att en författning, som bär datum 
af den 24 maj 1864 och som rör näringsfriheten, kan behöfva ändras. 
Den är visserligen ändrad år 1887 i viss mån på grund af en motion 
som jag väckte, och jag erkänner, att om denna författning verk
ligen efterföljdes, så funnes i densamma åtskilliga bestämmelser, 
som skulle kunna hindra en hel del af det ofog, som nu bedrifves, 
men olyckan är, att den icke efterföljes. En författning af så 
gammalt datum kan i hvarje fall omöjligen vara tillfyllestgörande 
nu. Det bör väl därför undersökas, huruvida det icke är nödvändigt 
att den justeras i afseende å vissa näringsgrenar.

Jag framställer inga pretentioner på att man skall fästa något 
synnerligt afseende vid mitt omdöme i dessa afseenden, ehuru jag 
på handelsområdet har en mer ån 50-årig erfarenhet. Men med 
kammarens tillåtelse skall jag taga mig friheten läsa upp eu offentlig 
handling, som talar ett tydligt språk och kastar ett visst ljus öfver 
förhållandena i vår trakt.

Det inkom till Göteborgs köpmannaförening ett mycket stort 
antal klagoskrifter från köpmän i skärgården med begäran att köp
mannaföreningen skulle inskrida mot denna olagliga handel. Köp
mannaföreningen svarade med en skrifvelse af följande lydelse:
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»Till följe af styrelsens cirkulärskrifvelse den 26 oktober förra Ifrågasatta 
året, i hvilken lämnats köpmännen i Bohuslänska skärgården med- fagärder^be- 
delande därom, att Köpmans-föreningen saknade befogenhet att på träffande rea- 
något sätt direkt inskrida mot den olagliga och skadliga gårdfari- Usationer och 
handeln i landet och att endast länsstyrelserna i detta afseende kunna gårdfari- 
åstadkomma rättelse, ingingo på sin tid klagoskrifter rörande den handel. 
tilltagande gårdfarihandel från 30 olika platser i Bohuslänska skär- (Forts.) 
gården, försedda med 280 namnunderskrifter af handlande och andra 
intresserade personer.

Sedan de inkomna skrifvelserna genom Köpmans-föreningens 
kamrerare blifvit öfverlämnade till länsstyrelsen, utfärdade Konun
gens befallningshafvande omstående cirkulärskrifvelse till länsmän 
och allmänna åklagare i länet; och afser Köpmans-föreningen härmed 
att sätta eder i tillfälle att taga kännedom rörande innehållet af 
denna handling, hvilken torde äga intresse för köpmän i hela landet 
och vara förtjänt af att leda till efterföljd.»

Den från 280 handlande m. fl. i Bohuslänska skärgården till 
Konungens befallningshafvande inkomna skrifvelsen hade följande 
lydelse:

»Det råder bland oss undertecknade, liksom bos befolkningen i 
våra trakter i allmänhet, stort tvifvel angående lagligheten af den 
ambulatoriska handel, som i stor omfattning bedrifves i Bohuslänska 
skärgården af en tilltagande mängd kringvandrande polska judar.
Då deras affärsrörelse i sin helhet torde få betraktas som en högst 
skadlig afart af redbar och nyttig handel, hvars utöfvande är till 
intet gagn men väl till skada för den köpande allmänheten, på 
samma gång den utgör ett orimligt intrång i de bofasta och skatte- 
dragande handelsidkarnes näring, så se vi oss föranlåtna att vördsamt 
anmäla förhållandet hos Konungens befallningshafvande med ett 
lika vördsamt framhållande af behofvet af sträng kontroll öfver 
hvilka af dessa kringvandrare som af Konungens befallnings
hafvande lämnats tillstånd till bedrifvande af gårdfarihandel, och 
hvilka som sakna dylikt tillstånd. Enligt vår mening tillhöra de 
allra flesta sistnämnda kategori.

Dessa kringvandrande judar, hvilka alla ägna sig åt schacker- 
handel, åtnöja sig icke med att som gårdfarihandlarne gå in i 
husen och utbjuda sina medförda varor, utan placera sig hvar som 
helst på gator och vägar, till och med omedelbart utanför de bofaste 
köpmännens dörrar, där de uppduka sina varulager. Då fiskarena 
återkommit från sjön och i land afyttrat sin fångst, då i synnerhet 
infinna sig de polska judarne i stora svärmar för att göra sig 
delaktiga af fiskarfolkets inkomst. Med rätta betraktar man deras 
uppträdande som en landsplåga.

Då Kungl. Maj:ts nådiga förordning af den 15 juni 1864 
om utvidgad näringsfrihet med de ändringar, som däruti företagits 
den 23 september 1887, angående gårdfarihandel och varurealisationer, 
ingalunda berättigar till fri och obegränsad gårdfarihandel annorlunda
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Ifrågasatta än det i bl. a. §§ 10, 26 af nämnda förordning är stadgadt, så våga 
åtgärder^8 anhålla, att Konungens befallningshafvande behagade genom 

träffande rea- kronobetjäningen i länet låta förhindra fortgången af de nu anmärkta 
Usationer och förhållandena, hvarjämte vi i den lagbundna handelsverksamhetens 

gårdfari- intresse vördsamt hemställa, att lämnande af tillstånd för polska 
handel. ju(jar till bedrifvande af gårdfarihandel måtte i möjligaste måtto 
(Forts.) inskränkas.»

Det var verkligen prisvärd!, att Konungens befallningshafvande 
hörsammade denna vördsamma anhållan och till länsmän och öfrige 
allmänna åklagare i länet utfärdade en erinran af följande lydelse:

k På förekommen anledning vill Konungens befallningshafvande 
uppmana kronolänsmännen och öfrige allmänna åklagare i länets 
landsbygd att hålla noggrann tillsyn därå, att handel eller annat 
näringsyrke icke olofligen utöfvas, utan förväntar Konungens befallnings
hafvande, att, så snart någon därmed beträdes, han ovillkorligen 
varder till åtal befordrad efter lag och sakens beskaffenhet.

Bland de i berörda hänseende gällande lagstadganden må 
erinras om följande:

att utländing, äfven om han erhållit nådigt tillstånd till utöfvande 
här i riket af handel eller annan näring, icke äger idka gårdfari
handel;

att utländing icke heller må användas såsom biträde vid dylik 
handel, vare sig den sker för svensk eller utländsk mans räkning;

att utländing ej må verkställa varurealisation eller användas 
som biträde därvid, vare sig den sker för svensk eller utländsk 
mans räkning, utan att Konungen, på grund af ingången traktat, 
därtill gifvit lof;

att svensk medborgare icke må befatta sig med varurealisation 
eller gårdfarihandel, med mindre han därtill erhållit sårskildt tillstånd 
af Konungens befallningshafvande;

att tillstånd till gårdfarihandel ej meddelas för längre tid än 
kalenderår;

att till polis- och kommunalmyndigheternas efterrättelse tillkänna
gifvande om det meddelade tillståndet införes i länskungörelserna;

att bevis om tillstånd till gårdfarihandel och varurealisation 
skall ständigt medföras af den, som undfått tillståndet, och af hans 
biträden, för att vid anfordran uppvisas;

att tillstånd till gårdfarihandel och varurealisation kan när som 
helst af Konungens befallningshafvande återkallas, när skälig anled
ning därtill förekommer;

att den, som vill å landet idka grosshandel eller försälja varor 
i bod eller från annat upplagsställe, skall därom hos Konungens 
befallningshafvande göra anmälan med vidfogande af vederbörliga 
betyg därom att han har god frejd samt råder öfver sig och sin 
egendom;

att den som idkar handel eller annan näring, med hvars ut-
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handel.
(Forts.)

öfvande följer skyldighet att föra handelsböcker, dessutom är pliktig Ifrågasätta 
att anmäla sin firma till handelsregistret; ^tqärderlle-

att den som utan vederbörlig anmälan, där sådan är föreskrifven, träffande rea- 
eller tillstånd, där sådant erfordras, idkar handel eller näring eller lisationer och 
i öfrigt felar mot kongl. förordningen angående utvidgad närings- gårdfari- 
frihet den 18 juni 1864 straffas med böter från och med fem till 
och med femhundra kronor;

att om utländing beträdes med oloflig handel eller annat närings- 
yrke eller han öfverskrider det tillstånd honom meddelats eller eljest 
bryter mot nämnda förordnings föreskrifter han icke blott är för
fallen till böter, såsom nyss nämnts, utan må allmän åklagare af 
olofligen till salu hållna varor anhålla, därest annan säkerhet icke 
ställes, så mycket som skäligen kan anses i värde motsvara högst 
700 kronor;

att om anmälan till handelsregistret, där sådan funnits före
skrifven, försummas, vederbörande straffas med böter från och med 
fem till och med etthundra kronor, hvilka böter tillfalla kronan;

att böter, ådömda enligt kungl. förordningen den 18 juni 1864, 
tillfalla kronan till en tredjedel och allmänna åklagaren till två 
tredjedelar, samt

att, om särskild angifvare finnes, han tager hälften af åklagarens 
andel.»

Således vill jag, såsom jag nyss sade, icke förneka, att lag- 
stadganden finnas, som, ifall de tillämpades, skulle kunna i ganska 
väsentlig mån förhindra detta missbruk, men olyckan är den, att 
allmänna åklagare, länsmän och stadsfiskaler, i allmänhet synas 
nästan vara okunniga om att denna författning med däri sedermera 
vidtagna förändringar finnes till och innebär förpliktelser för dem, 
ty det hör till sällsyntheterna att de på grund af densamma ingripa 
mot olaga handel.

Jag kan i detta sammanhang berätta, hurusom med en ångbåt 
från Göteborg följde åtskilliga polska schackrare. Ombord på båten 
befann sig äfven en länsman. Han uppmanades från flera håll att 
höra efter, huruvida de ifrågavarande personerna voro berättigade 
att idka gårdfarihandel, och det befanns då, att af de åtta, som 
medföljde ångbåten, hade endast en enda dylik rättighet. De öfriga 
förständigades då att gå i land och återvända, enär de icke hade 
rättighet att bedrifva handel i skärgården. De gingo då i land i 
Kalfsund, men stannade där endast till nästa båt som gick utåt 
skärgården och medföljde i stället denna, förvissade om att ingen 
brydde sig om dem, blott de icke kommo i den länsmans närhet, 
som ålagt dem att återvända.

Efter det Konungens befallningshafvande utfärdat sin cirkulär- 
skrifvelse, blef det till en början en alldeles märkbar skillnad 
i skärgården, ty en stor del af dessa schackrare försvunno där
ifrån, och ingen hörde på en tid något af dem, men det dröjde 
icke särdeles länge, förr än de grasserade på samma sätt som förut.
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Ifragamttci Nu har förhållandet återvändt till det gamla, och köpmännens 
åtgärderbe* klagomål hafva biff vit allt bittrare. Det är således härvid icke 

träffande rea- minst af vikt, att länsmännen i alla distrikt taga denna sak på 
lisationer och fullt allvar och lagföra dem som bedrifva olaglig handel.

9fVa?- Jag har redan nämnt, att det icke är angenämt att tala till
förmån för minuthandlarnes rättvisa skyddande mot olagligt intrång 

(i?orts.) | deras näring. jag har nämligen lifligt minne af hvad som före
kom år 1897, då eu framställning i detta ämne förevar till behand- 
ling. Visserligen hade jag icke skäl att beklaga mig öfver hufvud- 
talaren bland motståndarne i denna kammare, hvilken var lagutskottets 
ordförande, men i Andra Kammaren öfveröstes motionären af de 
gröfsta ohöfligheter för sin motion och detta af en person, dåvarande 
stockholmsrepresentanten Hugo Hamilton, om hvilken jag trodde, 
att han verkligen skulle hafva ansett under sin värdighet att på 
detta sätt förgå sig och behandla ett allvarligt ämne på ett för 
honom själf så föga hedrande sätt, synnerligast som hela hans 
anförande förrådde fullkomlig obekantskap med frågan. Man må 
hoppas, att han i sin nya ställning skall känna sig skyldig att för
skaffa sig bättre insikt i det viktiga ärendet och i hvarje fall 
behandla det på ett värdigare sätt.

På grund af hvad jag haft äran anföra, kan jag naturligtvis 
icke annat än på det lifligaste förorda bifall till herr Lindhagens 
förslag.

Herr Hasselrot: Jag skall börja med det uttalandet, att jag
är alldeles förvissad därom, att lika högt som jag sätter den siste 
ärade talarens omdöme och erfarenhet särskilt i denna fråga, lika 
högt värde sätta alla medlemmar i denna kammare därpå. Sedan 
jag sagt detta, ber jag nu att i någon mån få bemöta hvad han 
har anfört.

Jag tager då fasta på hvad han i slutet af sitt anförande ytt
rade därom, att 1864 års förordning med sedermera tillkomna till
ägg i viss män fyller de anspråk, som i detta hänseende kunna 
framställas, men att bestämmelserna icke tillämpas. I de trakter, 
som jag bäst känner, nämligen Västergötland, Småland och Öster
götland, är emellertid förhållandet icke så dåligt, som den ärade 
talaren påpekade. Allt emellanåt åtalas där personer för olaga 
handel. Jag har icke några statistiska uppgifter nu till hands, men 
statistiken skall utan tvifvel visa, att de förseelser af detta slag, 
som beifras, icke äro ringa till antalet. Det vanligaste torde vara’ 
att utländingar, polska judar och andra, som resa omkring på mark
nader och torgdagar och drifva handel utan vederbörligt tillstånd, 
instämmas, och dessa blifva då dömda till ganska ordentliga straff. 
Beträffande torgdagar har Konungens befallningshafvande vanligen 
föreskrifvit, att någon annan handel där icke får äga rum än med 
jordbruksprodukter och med lifsförnödenheter; om andra handlande 
komma dit, lägger då länsmannen beslag på varorna och anställer
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åtal. De bestämmelser, som finnas, äro sålunda åtminstone i vissa 
delar af vårt land rätt allvarligt tillämpade. Jag skall emellertid 
icke vidare uppehålla mig vid detta.

Den ärade talaren anförde äfven — och han har alldeles rätt 
däri — att på flera håll förekomma missbruk, som man har svårt 
att stäfja samt påpekade angelägenheten af att man här kom den 
lojala handeln till hjälp. Men lagutskottet har ju också, så vidt 
jag förstår, erkänt, att i vissa fall här föreligga förhållanden, som 
medföra olägenhet. Det är emellertid icke nog att visa, att olägen
heter eller missförhållanden förefinnas, utan det gäller ock att på
visa sättet, hvarpå dessa olägenheter eller missförhållanden kunna 
undanrödjas, utan att man därvid skapar än större olägenheter. 
Men i denna bevisning hafva såväl motionärerna och reservanterna 
som den ärade talaren enligt min mening brustit.

Att, såsom motionärerna ifrågasatt, inskränka rättigheten för 
en köpman att öppna filialer på olika ställen, torde svårligen låta 
sig göra. Man säger, att det är ett missbruk, då en handlande 
anmäler filialer på tio eller tolf platser, men sedan idkar ordentlig 
handel blott på ett fåtal af dessa platser och oftast då under helt 
kort tid. Må så vara, men huru skall man förebygga detta? Här 
finnas ju vissa platser, såsom badorter och dylikt, där folk samlas 
för en kort tid och där således ej finnes behof af handel året om, 
utan blott för en kort säsong om sex veckor eller två månader. 
Där är ju en filial på sin plats. Icke kan man väl tänka sig att 
i lag fixera, huru lång tid af året en filial skall hållas öppen eller 
hur många filialer man får ha. Detta är en sak, som beror på 
lokala förhållanden och omständigheter och som ej lämpligen kan 
regleras genom ett allmängiltigt stadgande.

Som sagdt, att missbruk eu och annan gång förekomma, er
känner jag, men det kan icke hjälpas. Och det är att märka, att 
äfven den lokala handeln, den bofaste handlanden stundom kan 
behöfva en uppryckning. I utskottet nämndes det särskilt om, 
huru det fanns ett stort bruk, där det var så godt som omöjligt 
för en handlande från annan ort att få hyra en lokal. De två 
fasta handlande, som funnos på platsen, voro enväldiga. Där var 
det för hela befolkningen lyckligt, då kringresande handlande slut
ligen lyckades öppna konkurrens med handlandena på platsen. 
Man får väl således erkänna, att konkurrensen äfven har sitt gagn, 
om den också eu och annan gång slår öfver. Och då hvarken 
reservanterna eller den ärade talaren kunnat ange, på hvithet sätt 
de öfverklagade olägenheterna lämpligen skola kunna undanrödjas, 
ber jag att få yrka bifall till utskottets förslag.

Herr Petri: Jag är i mångt och mycket förekommen af herr
Lithander, med hvilken jag ber att få i hufvudsak instämma; och 
jag har att tillägga blott några ord.

Det är väl bekant för herrarne, att särskilda lagbestämmelser
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Ifrågasatta gälla för gårdfarihandel och för s. k. realisationer. Men det är 
^åTärder^be ^enna lagstiftning, som icke visat sig fullt effektiv. Den kringgås, 
träffande rea- såsom i motionerna antydts, på det sätt, att en person anmäler sig 
lisationer och till idkande af handel på en mängd ställen och sedan drifver rörel- 

gårdfari- sen endast en eller två dagar på de olika platserna, allt efter som 
handel. handeln slår bra ut. Härigenom vållas för de bofasta köpmännen 
(Forts.) ^ dessa olika platser allvarliga olägenheter.

Nu säger utskottet, att detta förhållande kan regleras så, att 
den affärsman, som på detta sätt anmäler sig att idka handel inom 
en mängd kommuner, beskattas för rörelsen inom dem alla. Jag 
tror ej, att det medlet skulle visa sig särdeles verksamt, ty skulle 
man försöka det, komme han nog oftast att klaga, enär han ej 
inom dessa kommuner åtnjutit någon beskattningsbar inkomst, och 
då blefve han fri.

Den ärade ordföranden i lagutskottet sade, att en dylik kon
kurrens kunde vara nyttig i vissa fall, och anförde särskildt ett 
exempel därpå. Ja, det är ju möjligt, men i regel tror jag, att 
konkurrensen emellan de bofasta köpmännen på hvarje plats verkar 
tillräckligt kraftigt, för att allmänheten ej skall blifva på något sätt 
uppskörtad. Och om det på någon plats icke skulle finnas till
räckligt med bofasta köpmän, så finns det ju alltid den utvägen, att 
någon tar ut tillstånd till gårdfarihandel därstädes. Den rätten vill 
ju ingen förmena vederbörande, men man vill icke, att närings- 
frihetsförordningen skall kringgås, som nu sker.

För min del tror jag, att det finnes ett sätt att stäfja detta 
missbruk, nämligen genom införande af den bestämmelsen, att en 
hvar, som anmälde sig till idkande af handel å uppgifven plats 
utom hemorten äfven skulle visa, att rörelsen utöfvades under viss 
tid. Utskottet har visserligen sagt, att sådant vore otänkbart, men 
för min del kan jag ej förstå, hvarför det icke skulle låta sig göra. 
Huru lång tid som därvid borde bestämmas, lämnar jag därhän — 
några månader eller ett år; men jag tror, att en dylik bestämmelse 
skulle verka ganska kraftigt till häfvande af det onda, som, enligt 
hvad alla tyckas erkänna, här existerar.

Jag skall icke uppehålla kammaren längre, utan ber att få yrka 
bifall till reservationen.

Sedan öfverläggningen förklarats härmed slutad, yttrade herr 
talmannen, att i afseende å föreliggande utlåtande yrkats, dels att 
utskottets hemställan skulle bifallas, dels ock, af herr Lithander, 
att kammaren skulle afslå utskottets hemställan och antaga det för
slag, som innefattades i den vid utlåtandet afgifna reservation.

Härefter gjorde herr talmannen propositioner i enlighet med 
dessa yrkanden och förklarade sig finna propositionen på bifall till 
utskottets hemställan vara med öfvervägande ja besvarad.

Herr Petri begärde votering, i anledning hvaraf uppsattes, juste
rades och anslogs en så lydande omröstningsproposition:
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Den, som bifaller, hvad lagutskottet hemställt i sitt utlåtande 
n:o 22, röstar

Ja;

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, afslås utskottets hemställan och antages det för
slag, som innefattas i den vid utlåtandet afgifna reservation.

Omröstningen företogs och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

Ja — 29; 

Nej — 26.

Föredrogs och hänvisades till statsutskottet den vid samman
trädets början aflämnade kungl. propositionen.

Justerades tre protokollsutdrag för denna dag, hvarefter kam
maren åtskildes kl. 3,23 e. m.

In fidem

A. v. Krusenstjerna.


